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Začetek petkovega zasedanja ter 30 odstotkov sredstev, name- 
zborov skupščine občine Mozirje je njenih za delo družbenega pravo-
bil nekoliko nenavaden. Nenava- branilca samoupravljanja. Glede 
den zaradi dejstva, da se doslej na slednjega je bilo precej razprave, na 
osmih skupnih zasedanjih v mozir- koncu je obveljal predlog, glede 
ski občini nikoli niso srečevali s občinskega praznika pa takole: po- 
problemom sklepčnosti, tokrat pa slanci se niso preveč spraševali o 
je bilo prav zaradi tega zelo zaple- načinu bodočega slavja in so tako 
teno. Poslanci iz krajevnih skupno- elegantno (skoraj) zapečatili njego- 
sti so bili skoraj polnoštevilni, vo usodo, čeprav je predsedstvo 
družbenopolitični zbor je bil na ro- občinske skupščine že napovedalo
bu sklepčnosti, zbor združenega de- javno razpravo in okroglo mizo o 
la pa daleč od tega. Od 21 poslan- tem, občinski praznik da ali ne. 
cev jih je prišlo celih 8. Kljub temu,
da so jih z vabilom posebej prosili Sredstev za kulturno dejavnost 
za udeležbo. Prvič zaradi tega, ker po krajih je bilo tudi premalo, po 
je za volitve podpredsednika in čla- mnenju razpravljalcev pa soraz- 
na izvršnega sveta potrebna dvo- memo temu preveč za občinsko 
tretjinska udeležba, drugič pa žara- knjižnico. Zneska niso povečali, 
di nujne obravnave proračuna ob- kulturniki bodo morali sredstva 
čine Mozirje. Volitve podpredsed- sami prerazporediti. Vprašljivo je 
nika IS so seveda takoj umaknili z izobraževanje, saj je sredstev le za 
dnevnega reda, ostale točke pa naj zagotovljeni program, na dogovor- 
bi obravnavale le oba sklepčna jenega pa lahko najbrž pozabijo, 
zbora, zbor združenega dela pa ta- Naštejmo še nekaj pripomb: ni 
koj v prihodnjih dneh, zlasti prora- sredstev za intervencije v gospodar-
čun seveda. Končno niti to ni bilo stvu, za investicije na področju in- 
potrebno, ker so po uri in pol po te- frastrukture, za raziskovalno in 
lefonu le priklicali še tiste manjka- inovativno dejavnost so zgolj sim- 
joče poslance in se tako izognili za- bolična, ni sredstev za izdelavo 
pletom v zvezi s sprejemanjem le- programov za razvoj demografsko 
tošnjega proračuna. ogroženih področij, kar nekaj po-

Pa pojdimo po vrsti, s pregledom slancev pa se je spotaknilo ob sred- 
zapisnika prejšnje seje. Izvršni svet stva za borčevsko organizacijo, 
je izpolnil obljubo glede stopnje za pravzaprav v pomen in upraviče- 
občinski samoprispevek, za katero nost te organizacije. Razprava je bi
še na prejšnji seji niso mogli spora- la žolčna in mučna in si zasluži po- 
zumeti. Po novem bodo tako zapo- sebno mesto, borci pa so predvi- 
sleni plačevali 1,0 odstotka od dena sredstva (vsaj) letos dobili.
BOD (doslej 1,8 od netto), obrtniki Proračun je bil torej sprejet, zdaj pa
2,4 odstotka od brutto zavarovalne se naj vsak znajde, kakor se ve, zna 
osnove (doslej 1,8 od dohodka in more. 
obratovalnice) in kmetje 2,6 od
stotka od katastrskega dohodka Predlog odloka o davkih obča- 
(doslej 1,5 od oddanega lesa), nov je bil sprejet brez pripomb, ne- 
Sprememba je bila potrebna zaradi kaj več jih je bilo glede dogovora o
sprememb davčnega sistema in ne usklajevanju davčne politike v le- 
pomeni dodatnih obremenitev. tošnjem letu, vendar je bil tudi ta 

Odlok o zaključnem računu pro- sprejet. Precej pomembne so spre- 
računa občine Moziije za lansko le- membe in dopolnitve odloka o or- 
to so sprejeli brez pripomb, s tem, ganizaciji in delovnem področju
da so ostanek sredstev namenili za upravnih organov. Skupščina je
turistično dejavnost (2 milijona di- namreč ustanovila Zavod za urba- 
naijev) in v tekoče rezerve (679.000). nistično načrtovanje in razvoj ob-
Potem se je začelo zares z obravna- čine Moziije. Sestavljajo ga domači 
vo predloga letošnjega proračuna, strokovnjaki, ki se bodo najprej 
Predsednik izvršnega sveta je ob spoprijeli s perečim problemom 
predstavitvi predloga takoj pove- obnove doline. V upravnih organih 
dal, da ne bi rad poslušal vsakega so združili dosedanja sekretariata 
posebej, daje dobil premalo, ker to za gospodarstvo, plan in finance ter
vsi vemo in ker je  številka takšna za urejanje prostora in varstvo oko-
kot je, naj povedo, komu vzeti in lja v nov sekretariat za gospodar- 
komu dati. V tej smeri je razprava stvo, razvoj, finance in urejanje 
tudi stekla. Kar precej dolga in na prostora, 
trenutke mučna je bila, na koncu pa
so proračun sprejeli. Najbolj ostre V nadaljevanju so pospešeno 
in konkretne so bile pripombe iz obravnavali in sprejeli med drugim 
krajevnih skupnosti, saj naj bi vsa- še poročilo o lanski turistični sezoni 
ka od desetih za svoje redno delo in program turističnih prireditev za 
prejela letos (celih) 15.000 dinar- letos, poročilo o izvajanju 4. samo- 
jev. Komu torej vzeti, da bi dobile prispevka po posameznih krajevnih
več? Poslanci so izglasovali aman- skupnostih v zadnjih treh letih, po- 
dma, ki pravi, da bodo za te name- ročilo o delovanju sveta za preven- 
ne namenili še 10 odstotkov letoš- tivo in vzgojo v cestnem prometu in 
nje proračunske rezerve, predvi- pregled poslovanja v občini Mozir- 
dena sredstva za slavje ob občin- je na podlagi zaključnih računov za 
skem prazniku in občinsko nagrado leto 1990.

Okužena zemlja?
Prebivalce naše doline močno skrbi, če je  med poplavo poplavljena 

zemlja morda nasičena z nevarnimi snovmi, ki bi lahko povzročile 
škodo zdravju ob uživanju, denimo vrtnin s takšnih površin. Seveda je 
skrb kar upravičena, ker je  vodna ujma marsikje razdejala skladišča 
raznih surovin, ki vsebujejo nevarne snovi.

Zgornjesa vinjska kmetijska zadruga je  vsled tega poslala Zavodu za 
zdravstveno varstvo Maribor vzorce poplavljene zemlje v analizo in 
plačala stroške tega postopka, ki mimogrede ni poceni! Izvid analize 
poslanega vzorca je  pokazal, da tla niso prekomerno onesnažena in na
sičena s škodljivimi snovmi, takole so zapisali. »Iz rezultatov preiskav 
tal na vsebnost toksičnih kovin je  razvidno, da so izmerjene koncentra
cije nižje od mejnih vrednosti za onesnažena tla.«

Iz navedene ugotovitve lahko tedaj sklepamo, da so vrtna tla vendar
le do te mere uporabna, da ne bodo povzročala kakšnih obolenj, ki so 
posledica težkih kovin v zemlji.

A. V.

Malo zgodnji smo ta mesec, pa nil 
hudega, pomlad je  in vse brsti. Nova 
številka je  pred vami in nov urednik. 
Savinjske novice pa ostajajo. Takšne, 
kot ste jih v vseh letih radi vzeli v roke 
in jih z zanimanjem prelistali in pre
brali Seveda si želimo, da bi bila vsa
ka naslednja številka še boljša, pri 
čemer brez vaše pomoči ne bo šlo. Pi
šite več, pa ne po številu vrstic, več je
drnatih in krajših sporočil pošljite o 
svojem in skupnem delu in življenju, o 
zanimivih dogodkih in ljudeh in še o 
čem, kar sami najbolje veste in radi v 
Novicah preberete. Tudi večjega šte
vila naročilnic si moramo vsi skupaj 
želeti, saj bodo Savinjske novice le na 
ta način redno prihajale v vaše domo
ve, še bogatejše in bolj pestre, še bolj 
vaše. O ostalih načrtih več v mesecu 
ljubezni, v majski številki, k i jo  tudi 
sprejmite z ljubeznijo.

Klic kresov!

Časi se spreminjajo, običaji ostajajo. Kot vsa leta smo tudi letos žegnovali, vendar tokrat bolj sproščeno in 
dostojno ter se veselili darov v družini in med sorodniki Dobrote so bile letos prav tako dobre kot veliko let 
nazaj, vendar veliko slajše.

M GA ne odpušča redno zaposlenih
M ozirsko občino so spet 

razburile govorice, tokrat po
vezane z Gorenjem Mali gos
podinjski aparati v Nazaijah. 
V podjetju naj bi menda zaradi 
zmanjšane proizvodnje začeli

LJUBNO  OB SAVINJI

Pomoč
avstrijske
Štajerske

V župnijskem uradu na Ljubnem 
ob Savinji je bila v ponedeljek po
poldne priložnostna slovesnost, na 
kateri so 68 poplavljenim družinam 
razdelili 1,7 milijona šilingov, ki so 
jih zbrali na avstrijskem Štajer
skem. Zbrali sojih na pobudo čas- 
nikaijev dnevnika Kleine Zeitung 
inje bil zato njegov glavni urednik 
na Ljubnem deležen posebnega 
priznanja, prispevke so zbirali in 
dali člani Katoliškega moškega gi
banja iz Gradca, svoje pa je prispe
vala deležna vlada Štajerske, ki je 
zbrano vsoto podvojila, kot je v 
Avstriji za te namene v navadi.

Prav zato je pomembno dejstvo, 
daje denarna nakazila družinam iz 
Polzele (14), Petrovč (9), Nazarij 
(2), Rečice ob Savinji (2), Ljubne
ga (12) in Luč (29) razdelil sam de
želni glavar avstrijske Štajerske dr. 
Josef Krainer, ki je ob tem poudaril 
koristno sodelovanje med Štajer
sko in Slovenijo, v imenu slovenske 
vlade tajnik slovenskih krščanskih 
demokratov Peter Reber, kije dejal 
da predsednik vlade Lojze Peterle 
ni pozabil na težave v tej dolini in jo 
bo kmalu obiskal, spregovoril pa je 
tudi Branko Maček, vodja mari
borske škofijske Karitas, kije obisk 
in podelitev organizirala, (jp)

odpuščati delavce.
Kakor nam je povedal di

rektor M GA, Jože Kuder, ne 
gre za odpuščanje delavcev, 
ampak je  sto petim začasno 
zaposlenim delavcem z zad
njim marcem potekel rok za
poslitve. »Torej ne gre za od
puščanje rednih delavcev,« je  
poudaril Kuder, »ampak za 
popolnom a normalno preki
njeno delo začasno zaposlenih. 
Z nekaterimi bom o sklenili 
nadaljnje pogodbe, pač odvis

no od potreb.«

Tudi glede govoric o  nižji 
proizvodnji je  Jože Kuder po
jasnil, da gre za popolnoma 
normalno stvar, saj imajo do
govoren o  30-odstotno m ož
nost nihanja plana. Dejstvo je, 
da so v M G A zaradi manjše 
prodaje v Vzhodni Nemčiji in 
Ameriki znižali plan, torej za
časno tudi ne potrebujejo toli
ko delavcev.

U K .
__  V

Elkroj —  odcepitev Šoštanja
Na zadnji seji občinske skupščine so se 

pogovaijali tudi o problematiki Elkroja. 
Sklep poslancev je bil, da mora izvršni 
svet občine Moziije stopiti v stik z velenj
skim izvršnim svetom in razrešiti vse na
stale težave zaradi nameravane odcepitve 
Elkrojevega obrata v Šoštanju.

Po poročilu Marije Vrtačnik (ta trenut
no ni v.d. direktorja, ker seje sodišče od
ločilo, na podlagi tožbe Pavla Dolaija, da 
je bila nezakonito imenovana, ker prej ni 
bila zaposlena v Elkroju) in predsednika 
izvršnega sveta Alfreda Božiča družbeni 
pravobranilec samoupravljanja za velenj
sko in mizarsko občino ter velenjska vlada 
pritiskata na matično podjetje v Nazarjah, 
naj dovoli odcepitev obrata v Šoštanju.

Božič je med drugim povedal, daje bil 
šoštanjski obrat vzgojen na račun Elkroja 
in da nima moralne pravice, da bi se odce
pil. V mozirskem IS so podprli prizadeva
nja novega vodstva Elkroja, saj se vidi, da 
se stvari premikajo na bolje. Nekateri po
slanci v mozirski občini so_ menili, da je 
poskus odcepitve obrata v Šoštanju kraja 
mozirske imovine in da mora skupščina to 
preprečiti. Marija Vrtačnik je povedala, 
da so na matično podjetje v Nazaijah res
nično hudi pritiski na vseh ravneh, vendar 
pa meni, da si delavci, ki so Šoštanj ustavi
li, zaslužijo določeno odškodnino. Dela
vec, ki pošteno dela, si poleg obveznosti 
zasluži tudi svoje pravice, je zaključila 
Vrtačnikova.

V velenjskem izvršnem svetu pravijo, 
da ne izvajajo pritiskov na Elkroj. Pred-

vama obzidja cerkva in

sednik IS Franjo Bartolac je povedal, da 
so le prosili za informacije, kaj se v Elkro
ju sploh dogaja, saj je končno sedež šoš- 
tanjskega obrata v njihovi občini. Povedal 
je še, da bodo vsekakor sprejeli iniciativo 
mozirskega izvršnega sveta za skupno raz
reševanje problema.

URSA KOLENC

Naši davni predniki, verujoči v bogove 
in demone, so iz strahu pred zlobnimi du
hovi in v zahvalo bogovom kurili kresove 
in darovali žgalne darove. Če se je dim 
dvigal navpično v nebo, so vedeli, da so 
bogovi sprejeli njihovo daritev in zahvalo.

V času turških upadov v naše kraje so 
kresovi obveščali ljudi o prihodu Turkov 
tako, da so se ljudje lahko pravočasno 
umaknili za 
gradov.

Ko je v deželi spet zavladal mir, so kurili 
kresove v pozdrav pomladi, poletju in cve
toči naravi Na kresni večer se je  ob kresu 
zbrala vsa vas. Priljubljena je  bila igra 
preskakovanje kresa. Samo najbolj po
gumni in spretni so to zmogli

In spet so v naših krajih zagoreli kreso
vi! Prižgaljih je  okupator. Domovi in cele 
vasi so zagorele. To so bili kresovi strahu 
in žalosti

Z leti so te strahote tonile v pozabo in 
spet so začeli kuriti kresove.

Nekaj let so bili kresovi lepi in iskreči 
Blagostanje, kijez leti rastlo,je spremeni
lo kresove v kadeče grmade. Odsluženi in 
visoko naloženi avtomobilski plašči so se 
spremenili v kres, ki bi mu ne bil kos niti 
olimpijski zmagovalec. Črni dim, ki se je  
valil iz njega, je  spominjal na atomsko go
bo. Kresovalci pa se se spremenili v dim
nikarje. Pogorišče in okolica je  še več dni 
kazala žalostno podobo kresovanja.

Naj bodo letošnji kresovi spet svetli in 
lepi Obrežje Savinje in njenih pritokov je  
zatrpano z naplavinami lesa, vejevja in 
dračja. Vse to kliče in ponuja kurjavo za 
kresove. Čujmo ta klic. Daljša bodo očiš
čena obrežja naših voda, višji bodo kreso
vi Iskreči dišeči po lesu in smoli v ponos 
kresovalcev.

Nabrežine bodo lahko spet ozelenele in 
zacvetele in vrnjen bo vsaj del lepote naše 
doline.

VERA POLIČNIK

Občinski praznik 
—  DA ali NE!

Razgovor o tem, kdaj in kako bomo praznovali 
praznik občine Moziije, bo na predvečer slovenskega 
državnega praznika

v PETEK,
26. aprila 1991, ob 19. uri 
v Delavskem domu v Nazaijah

Pridite in povejte svoje mnenje, da bo odločitev lažja.
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Novo trško jedro 
in postaja

V Moziiju je  bila v ponede
ljek popoldne in dolgo v ve
černe ure okrogla miza, ki so 
jo  sklicatelji namenili nekaj 
pomembnim zadevam za sam 
kraj in dolino. Najprej je bila 
na vrsti obravnava zasnove 
idejnega projekta za obnovo 
starega trškega središča, ki mu 
nekateri pravijo revitalizacija. 
Zanimivo je, da je bil projekt 
narejen že leta 1974, vendar se 
je izgubil, kar pa navsezadnje 
ni preveč hudo. Ta projekt je 
namreč zajemal le ozko sre
dišče Moziija, sedanji pa je 
razšiijen na širši del zaradi iz
gradnje obvoznice.

Obnova predvideva celovi
to obnovo ožjega središča, 
prepoved tranzitnega prometa 
skozi mozirski trg, ob tem pa 
izgradnjo najrazličnejših loka
lov. Vse je  pravzaprav lepo in 
prav, vendar se urbanisti in 
graditelji srečujejo z včasih že 
kar nemogočimi in nesmisel
nimi zahtevami zavoda za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine, čeprav je  cilj vseh 
skupaj enak. V nadaljevanju 
so gostitelji in strokovnjaki 
obravnavali lokacijo za novo 
avtobusno postajo. Prostor za
njo že imajo ob križišču ob
voznice s cesto proti Savinj

skemu gaju, med dvema mož
nima zasnovama ureditve pa 
so se odločili za primernejšo. 
O  obeh zadevah bodo odloča
li krajani v bližnji javni raz
pravi. V Mozirju upajo, da jih 
bo svoje pripombe prispevalo 
več kot lani, saj je  javna raz
prava pravzaprav ponovitev 
lanske in neuspešne.

Posebej vroča je bila raz
prava o idejnem projektu do
graditve Rekreacijsko-turistič- 
nega centra Golte. Pri tem se 
vsi skupaj srečujejo s svoje
vrstnim nasprotjem. Vsi so si 
namreč enotni, da je center 
nedograjen in takšen, kot je, 
ne more preživeti, obenem pa 
je  za novogradnje bolj malo 
razumevanja. Tudi ob dejstvu, 
da je predvidena dograditev 
zmanjšana na najmanjšo mož
no mero in upošteva najstrož
ja  naravovarstvena in druga 
merila. Največ pomislekov je 
glede umetnega zasneževanja 
in akumulacije, povezane s 
tem, pa glede prizidka k seda
njemu hotelu in podobno. Ta 
gordijski vozel bo nekdo mo
ral presekati. Razprava o pli
nifikaciji v spodnjem delu 
občine Mozirje je zaradi po
manjkanja časa odpadla.

<°P£LCS

Predlog lokacij za novo avtobusno postajo v Mozirju, ki bo kma
lu dokončno izdelan in dan v javno razpravo.

Pred koncem zime
na dvatisočaka

Z adnjo  zim sko soboto v 
m arcu se je  okoli 250 ljubite
ljev gora zbralo na Raduhi. 
Prišli so dom ačini iz Luč in 
okolice, Solčave, Ljubnega, 
Rečice ob Savinji, Prebolda, 
D obrteše vasi, Zabukovice, 
Šoštanja, V elenja,’ Raven na 
K oroškem , Radelj, pa tudi iz 
Zagreba, L jubljane, Litije, 
Šentvida pri Stični, K opra in 
Lendave. U deleženci so se 
najprej ustavili pred  spom e
nikom  slovenskem u sk ladate
lju Blažu A rniču pri osnovni 
šoli v Lučah, zatem  pa krenili 
po poti proti Loki. D a je  zim 
ski pohod  varno potekal, gre 
zahvala odbornikom  PD Lu
če, pa tudi šestim  članom  al
pinističnega odseka Luče, ki 
so v dveh poiskusih zgazili 
pot na vrh, kjer je  bilo še nad 
m eter snega.

Pokrovitelja, G orenje Ser
vis in G orenje M GA, sta p ra
vočasno poskrbela za zado

stno število p lakatov, izkaz
nic in za spom inski žig. Pla
kat in izkaznico je  oblikoval 
Jože H orvat-Jaki, g. M arga
ret Davis iz L jubljane pa je  
predstavnikom  PD Luče izro
čila denarn i prispevek za os
novno šolo v Lučah. Tudi g. 
dekan, zdravnik, p redstavn i
ki turističnega društva, trgov
ci, gostilničarji, pek, gasilci, 
dom ačina pa poti proti Loki 
so s svojim ravnanjem  poka
zali, d a  živijo in čutijo s k ra
jem . Luče so bile in še bodo  
eden najbolj m ikavnih tu ri
stičnih krajev v Sloveniji!

Z ato  vabilo vsem tistim  
ljubiteljem  narave in gora, ki 
ste letos ob prvi izvedbi p o 
hoda iz najrazličnejših razlo
gov ostali dom a: drugi A rni
čev zimski pohod  iz Luč na 
R aduho bo v soboto , 21. 
m arca 1992. Sicer pa 50 ted 
nov hitro  mine.

M iroslav Žolnir

Cvetna nedelja, Velika noč, 27. april, 1. maj... Prazniki, kijih spreje
mamo tako ati drugače. Ob tem se vendarle moramo zavedati, daje naj
večja vrednota biti človek človeku, prijatelj prijatelju, sosed sosedu, biti 
dober. Ljudje smo.

S prejšnjega 
zasedanja zborov
»Zaradi vas ne bomo rušili 
davčnega sistema«

Poslanci zborov skupščine ob
čine Mozirje so na skupni seji 
med drugim obravnavali osnutek 
dogovora o usklajevanju davčne 
politike v letu 1991. Na osnutek 
ni bilo bistvenih pripomb, zani
mivi (in žalostni) pa so bili odgo
vori na vprašanja predstavnika 
Gorenja-MGA. Vprašal je  na
mreč, kaj je  z oprostitvijo plačila 
dajatev za najbolj prizadeta po
djetja (MGA, GLIN, Elkroj) in 
kaj je  z oprostitvijo carine za uni
čeno opremo in rezervne dele, ob 
poplavi seveda. Predsednik IS Al
fred Božič je  pojasnil vse številne 
poti, prošnje, vloge in še kaj, od
govori pa so vse prej kot spod
budni. Pisnega odgovora še ni ne 
za eno ne za drugo, čeprav so 
ukrepali takoj po poplavi in če
prav je  bilo veliko obljubljenega. 
Stvar pa je  taka, da so jim  na re
publiških financah povedali, da ni 
nobene možnosti, ker zaradi tega 
pač ne mislijo spreminjati dav
čnega sistema; naj še vztrajajo, so 
še dodali. S carinami je pa tako, 
da zvezni izvršni svet še ni dal so-

Rekli so:
TONI BREZNIK iz Luč: »Po 

vsem, kar se dogaja v zvezi z 
gradnjo ceste Ljubno —  Luče, ki 
seveda ni več cesta, smo v Lučah 
jezni, razočarani, že kar panični. 
Prav so imeli pesemisti, ki so že 
na začetku trdili, da iz vsega sku
paj ne bo nič. Upam, da so vseeno 
bili preveliki pesemisti. V Lučah 
se sprašujemo, če bo potrebna 
gladovna stavka, v šali seveda, 
dokaj resna pa so razmišljanja, da 
bi cesto enostavno blokirali. Ta
ko resnično ne gre več. Naj pride
jo  gospodje, naj se vidijo in poslu
šajo svoja zagotovila in svoje 
obljube, ki jih požirajo kot za 
stavo«

LEOPOLD SUPIN iz Luč: 
»Ostanke ceste sedaj samo pluži- 
jo, seveda nastajajo kupi ledu, s 
tem luknje in jame; se teh ne da 
malo zravnati ali zasuti, se ne da 
vsaj zavarovati najbolj nevarnih 
mest na cesti, ki kar vabijo nesre
čo, čeprav jo  ponuja vseh deset ki
lometrov. Le upanje ostane, daje 
ne bo.«

glasja, daje bila to res naravna ka
tastrofa. Delegacija vseh republik 
si je sicer ogledala dolino in vso 
dokumentacijo. Za slednjo so 
člani ugotovili, da je  najboljša v 
Sloveniji, da pa manjkajo po
polni sanacijski načrti (z vsakim 
kubičnim metrom gramoza!). Gle
de na trenutne razmere se veijet- 
no lahko na zvezno pomoč v mo
zirski občini požvižgajo, morda 
pa se ponuja možnost z uveljavit
vijo slovenskih carinskih pred
pisov.

V nadaljevanju seje so poslanci 
sprejeli odlok o organiziranju 
javnega podjetja, zatem pa še od
lok o zagotavljanju sredstev za 
zdravstveno varstvo v letu 1991. 
Za izvajanje programa na ravni 
občine so sprejeli enako stopnjo 
kot lani, to je  0,49 odstotka od 
brutto osebnega dohodka. Za ko
nec so potrdili poročila o delova
nju inšpekcijskih služb, s pripo
mbami seveda, sprejeli pa tudi 
polletni program dela občinske 
skupščine.

J. P.

JO ŽE POZNIČ iz : »Ali nam 
res pošiljajo nalašč tako futuri
stične projekte (obvoznica Ljub
no), za katere vedo, da jih ne bo
do zmožni financirati. »Dest« 
projektov že imamo za Ljub
no— Luče, zdaj naj bi projektanti 
služili še enkrat.«

FRANC MIKLAVC iz Bočne: 
»Smo občinski parlament ali de
batni klub? Razpravljali in odlo
čali naj bi o vsem, ko pa pridemo 
do najpomembnejših zadev, dav
kov, inšpekcijskih služb, zdrav
stva, šolstva, proračuna..., je  vse 
odvisno od stare, nove in bodoče 
zakonodaje, vse je  v rokah repu
blike, mi ne odločamo o ničemer. 
Bo res siromaštvo temelj naše poti 
naprej?«

FRANC BASTL iz Gornjega 
Grada: »Zakaj le poslušamo re
publiške zapovedi in neumnosti, 
povejmo jim  še mi kaj?!« bomo 
samo protestirali ali bomo kon
čno še kaj zahtevali?!«

petsto metrov višinske razlike je  bilo pravo merilo vzdržljivosti in 
dobre planinske volje.

Izraziti problemi 
invalidov 
sluha in govora

Gluhota je po klasifikaciji 
UNESCA druga najtežja inva
lidnost. Na, prvi pogled nena
vadna opredelitev postane bolj 
logična, če ji dodamo pojasnilo, 
da biti gluh (pogosto tudi prak
tično nem) pomeni doživljenj- 
sko izolacijo iz slišeče družbe. 
Slušno prizadeti, ki ne obvlada 
glasovno-govorne komunikaci
je, je izločen iz socialnega oko
lja, izgubi stik s sočlovekom, za 
človeka edinim referenčnim bit
jem. Zato tudi govorimo pri 
slušno prizadetih o trajni ovira- 
nosti v govomo-socialni komu
nikaciji. Zaradi težkih posledic 
invalidnosti sluha in govora so 
organizacije slušno prizadetih 
med najstarejšimi invalidskimi 
organizacijami tako pri nas kot 
po svetu.

Najpogostejše ovire, na kate
re naleti invalid sluha in govora 
v življenju, so:

Ovira v 
komuniciranju

Vsi, ki se srečujemo z gluhi
mi, si moramo prizadevati, da 
bomo to oviro čim bolj ublažili 
ali pa jo  celo popolnoma od
pravili. To bomo dosegli, če 
bomo upoštevali naslednje:

—  Čim širšo javnost moramo 
obveščati o  tem, kakšnih nači
nov komuniciranja se poslužu
jem o ob stiku s slušno prizadeto 
osebo (pisno, gestikulacija...)

—  Slušno priz. osebi, ki ne 
obvlada govora, moramo zago
toviti tolmača povsod, kjer je 
potrebno.

—  Vse večje javne prireditve 
bi morale biti organizirane tako, 
da bi jih lahko spremljali tudi 
slušno prizadeti (besedilo na 
monitoiju, grafoskopu, prisot
nost tolmača, natisnjena be
sedila).

—  PTT bi morala usposobit 
telefonsko omrežje za priključi
tev posebnih telefonov za gluhe, 
ki so danes v svetu že močno 
razširjeni. Brez takšnega telefo
na ne bi smela biti nobena po
staja milice, reševalna postaja, 
gasilci.

—  Vsi pripomočki, ki slušno 
prizadetemu pomagajo pri pre
magovanju težav, ki izhajajo iz 
njegove invalidnosti, bi morali 
biti brezplačni.

Pomanjkljivo
informiranje

Edini vir informacij je časo
pis, ki pa nikakor ne zadošča. 
Prizadevati si moramo, da bo na 
TV čim več izobraževalnih in 
informativnih oddaj podnaslov- 
ljenih, saj je le na ta način glu
hemu razumljiva vsebina od
daje.

Slušno prizadetim bi morali 
omogočiti čim ugodnejši nakup

in uvoz vseh tehničnih pripo
močkov, ki jim pomagajo priti 
do različnih informacij (TV 
aparat s teletekstom, videore
korder, računalnik, videokasete 
z izobraževalno vsebino...)

Seveda pa moramo slušno 
prizadetim najprej dati možnost 
izobraževanja na njim dostopen 
način, da bodo vsa različna po
magala znali tudi uporabljati.

Mednarodno leto komunika
cije 1983 se počasi pozablja, po
stopki in pripomočki komunici
ranja in informiranja pa z 
velikimi koraki napredujejo. V 
širši —  slišeči sredini seveda! 
Slušno prizadeti dobijo, na ža
lost, od tega samo drobtinice. 
Pri nas so še vedno v času pred 
Bellom, pred izumom.telefona...

Pomen društva 
slušno prizadetih

Društvo kot socialno-huma- 
nitaraa organizacija je pomem
ben dejavnik emancipacije sluš
no prizadetih oseb.

Društvo je tisto okolje, ki je 
občutljivo za dejanske potrebe 
in interese slušno prizadetih lju
di. Ti ljudje se morajo povezo
vati med seboj, da lahko zasto
pajo svoja stališča, interese, 
vendar ne ločeno od ostalih lju
di. Povezovati se morajo tudi 
navzven. Priznati jim moramo 
pravico do različnosti in poseb
nosti, vendar jim hkrati dati 
enake možnosti za razvoj, kot 
jih imajo drugi ljudje v družbi. 
Društvo ne predstavlja le po
membnega področja in angaži
ranja slušno prizadetih, pred
stavlja tudi pomembno povezo
vanje med specifičnimi potreba
mi in interesi slušno prizadetih 
in splošnimi družbenimi intere
si. Ima pomembno vlogo tudi v 
procesu rehabilitacije invalidov 
sluha in govora. To je mesto, ki 
je dostopno gluhi osebi vedno, 
ob vsaki stiski in vsakem vese
lju. Je mesto, kjer se lahko na 
neformalen način srečujejo in si 
med seboj pomagajo prizadeti, 
je pa tudi mesto, kjer lahko taj
nik, ko zazna stisko oziroma 
problem slušno prizadetega, na
veže stik s strokovnjakom v 
strokovni ustanovi in tako po
skrbi za neposredno ali posred
no pomoč prizadetemu.

V društvu moramo slušno 
prizadetega kljub njegovi priza
detosti naučiti, da bo znal živeti 
ustvaijalno, človeka vredno živ
ljenje, to pa poleg dela vključuje 
tudi kvalitetno preživljanje pro
stega časa, druženje s sebi ena
kimi kot drugimi ljudmi, dostop 
do informacij, kontinuirano iz
obraževanje, možnosti napre
dovanja pri delu kot v družbi in 
še kaj. In še to: društvo je odprto 
invalidni osebi vse življenje.

DARINK A MEH



Razgovor v nazorski 
trgovini Savinje

delala tu že 26 let. V Nazaije je 
prišla pred dvajsetimi leti, poslo
vodja pa je  kakih enajst let. Tako 
pozna razmere v kraju dobro in 
vesela je, če so kupci zadovoljni. 
Pripoveduje, kako kupna moč 
upada, to se pozna celo v trgovini 
z živili. Takšne okoliščine pa silijo 
delavce trgovine še k večji pozor
nosti do kupcev. Tudi tekma s 
privatnimi trgovinami je  zdrava, 
meni Foštneijeva, kupci imajo 
tako več možnosti izbirati in pre
sojati sposobnost trgovcev. Sedaj 
je na voljo dosti različnega blaga, 
je pa denarja manj, zato je  treba 

Nekaj let nazaj je bila trgovina zaloge skrbno uravnovešati s po- 
podjetja Savinja v Nazaijah pred- trošnjo, namreč, treba se je  hitro 
met številnih kritik in pripomb, prilagajati v pogledu vrste blaga, 
Tedaj je  dejansko zaviral njeno ki ga nudijo. Seveda se da še veli- 
šiijenje lastninski odnos, namreč ko narediti, kar se tiče same pes- 
poslopje je  pripadalo podjetju trosti izbire, le spremljati je  treba 
Merx iz Celja. Takoj, ko so stav- želje potrošnikov, njihove pri
bo prevzeli v Savinji, so se odloči- pombe pa ocenjevati kot dobro- 
li za gradbene posege z namenom namerne in takšno sodelovanje
povečati prostor in s tem razširiti lahko pomeni le dobro za obe 
ponudbo. Tako nekako je pripo- strani, tako za kupce kot za 
vedovala poslovodkinja Fanika trgovce.
Foštner, ki meni, da je  sedanji
obseg blaga ustrezen krajevnim In končno, meni Foštneijeva, 
potrebam, si pa seveda želi mnenj živimo v času, kije kar za pretežni
potrošnikov, ker je  pač vsak pred- del ljudi težak, pa si vendarle lah- 
log dobrodošel in napotek za iz- ko marsikaj pomagamo, če smo 
boljŠanje ponudbe. drug do drugega človeški, bodi-

Fanika Foštner je  že dolgo let mo to. 
trgovka, v Savinji se je  izučila in A. V.

Kakovost mleka nenehno 
pada!

Č e sm o sm eli nekoč s ponosom  trditi, 
d a je  m leko  iz naše doline visoke k ako
vosti, kažejo  sedanje ugotovitve, da  te
m u  že do lgo  ni več tako . R azum ljivo je , 
d a  v času, ko .je  n a  trgu dovolj nekega 
pridelka, postane nadzor kakovosti 
ostrejši, pač v  skladu z obstoječim i uza
ncam i. N ečisto  in potvorjeno  m leko  ne 
najde več kupca in v zaostrenem  tržnem  
bo ju  b o  glede tega čedalje resnejše!
V sakom ur je  znano, d a  se naše m lekar
ne b o rijo  za p rosto r na  evropskem  trgu, 
tam  pa  veljajo  strogi predpisi in teh  ni 
m ogoče obiti.

Z gom jesavin jska zadruga že redno 
ugotavlja pojave, ki kažejo, da  so v 
m leku  razne prim esi, teh  seveda ne bi 
sm elo  biti, d a  je  čistoča zelo pom an jk 
ljiva in  zato  p rihaja do  težav pri pre
vzem u m leka v m lekarni. Z ad ruga  je  
p reko  svoje strokovne službe sproti 
o p o za ija la  n a  red  pri oddaji m leka, žal 
p a  se stanje še slabša, zato  je  m ora la  po

nuditi pridelova’cem  m leka nove po
godbe, ki so seveda vsebinsko take, da 
bi zagotavljale čistočo, p ristnost in 
b rezhibnost m leka. G re za pravilno 
krm ljenje k rav , za p ripuščanje le k  li- 
cenciranem u plem enjaku, upoštevanje 
določil P raviln ika o kakovosti m leka in 
m lečnih izdelkov in končno  gre za skrb 
glede m ikrobiološki neoporečnosti ži
vali. K rave, ki niso zdrave ozirom a nji
hov o  m leko, ne sm e v zbiraln ico , sk ra t
ka  g re za tem eljno  čistočo tudi v hlevih 
sam ih.

N ič  posebnega, bi dejai saj je  vse to  
povsem  razum ljivo, če nekdo  prideluje 
m leko  z obču tkom  odgovornosti, kon
čno  pa, vsaka po tv o rb a  se lahko  takoj 
ugotovi in seveda po tem  sledijo ukrepi, 
ki niso za n ikogar prijetni, so pa  nujni, 
če hočem o spet povrniti dolin i sloves 
pridelovalcev dobrega in zdravega 
m leka.

A. V.

Od Solčave do Letuša v teh dneh potekajo akcije širjenja telefonskega 
omrežja. Zapletov že dolga leta ne manjka in jim tudi ni videti konca, 
vsa volja pa ob tem ljudem vendarle še ni pošla. Eden od primerov iz Sp. 
Rečice.

Prva obletnica, 
materinski dan...

V dragi polovici marca je 
mozirski občinski odbor slo
venskih krščanskih demokra
tov obeležil prvo obletnico 
ustanovitve in delovanja, obe
nem pa počastil tudi materin
ski dan. Za to priložnost so 
pripravili okroglo mizo, na 
kateri je  predavatelj na te
ološki fakulteti v Mariboru in 
Ljubljani dr. Vinko Potočnik 
uvodoma spregovoril o »dru
žini v znamenju časa«, s tem 
pa osvetlil družino z vseh zor
nih kotov. Po uvodnem delu 
seje razvila zanimiva razprava 
s povsem življenjskimi pogo
vori, žal pa je  bilo v dvorani na 
Ljubnem premalo udeležen
cev prav z Ljubnega. Materin
ski dan in prvo obletnico so 
obeležili tudi krščanski demo
krati v Mozirju, ki so na po
dobno okroglo mizo in na po
dobno temo, se pravi družino, 
povabili ljubljanskega zdrav
nika Toneta Kunstlja, ki je 
udeležencem spregovoril o 
družini in materi z vidika 
skuščinskih razprav in predvi
dene zakonodaje, torej bolj s 
praktičnega in političnega pod
ročja, tudi glede ugodnosti v

zvezi s tretjim otrokom v 
družini.

Slovenski krščanski demo
krati imajo v občini Moziije 
trenutno 165 članov, ki so or
ganizirani v štirih krajevnih 
odborih, ustanovili so tudi 
mlade krščanske demokrate, 
vsi skupaj pa so bili v letu dni 
zelo delavni. Redno so se sre
čevali, se udeleževali repu
bliških in regijskih srečanj in 
spravnih slovesnosti, njihovi 
člani so se in se še bodo udele
ževali strankine politične šole 
za vse, ki doslej niso bili poli
tično aktivni, radi bi pridobili 
še več novih članov, zagotovili 
so si prostore v Moziiju, kijih 
bodo še razširili, za člane 
stranke so izdali doslej tri in- 
formatoije, na vseh omenje
nih aktivnostih pa temeljijo 
tudi njihovi bodoči načrti, ki 
jih razumljivo želijo še oboga
titi. Povejmo še, da bodo ta 
petek, se pravi 12. aprila, člani 
slovenskih krščanskih demo
kratov iz velenjske občine na 
Ljubnem pripravili očiščeval
no akcijo, pomagali pa jim 
bodo seveda tudi domačini.

(jp)___________J
»Turistična slovenščina«

Da turizem v mozirski občini šepa in nazaduje, je splošno znano. 
Tudi zato, ker razpravljajo o njegovi nadaljnji poti na približno takle 
način: »poudarek je  treba dati ljudskemu faktorju in realizirati globalno 
definicijo turističnega programa in produkta«, ali pa malo bolj kon
kretno: »karkoli si zamislimo, je  nekje v zraku«, dodajmo še bolj kon
kretno: predvsem v zraku.

Druga plat medalje
P e tin š tir id e se t le t j e  ve lja la  in  b ila  

zv e ličav n a  v  Ju g o s lav iji  sev ed a , S lo 
v en ija  n i b ila  n ik a k ršn a  iz jem a, e n a  in  
e d in a  resn ica , k i naj b i o s ta la  zap isan a  
k o t  ta k a  za  vse le j. R e sn ic a  p o  m eri 
m o n o litn e  p a rtije , k i se j e  d o k o p a la  
d o  o b la s ti  v  n a jb o lj trag ičn ih  tre n u t
k ih  n a še  p o lp re te k le  zgo d o v in e . B og 
n e  d a j, d a  b i k d o  p o sk u ša l o b e lo d an iti 
tu d i d ru g o , z a  v lad a jo čo  g a rn itu ro  
v e ije tn o  s ila  n e p rije tn o  p la t m edalje , 
n a jv ečk ra t p o šk ro p ljen o  s  k rv jo  las t
n eg a  n a ro d a . V sak a  v o jn a  in  tu d i 
n aša  n i b ila  n ik ak ršn a  iz jem a, p a  naj 
j o  im e n u je m o  d ržav ljan sk a  a li n a 
ro d n o o sv o b o d iln a , j e  b ila  p o ln a  k ru 
tosti, n e p o tre b n e g a  u b ijan ja  in  vsega, 
k a r  z rav en  so d i, z a  k a r  im a ta  sk o ra j 
b rez  iz jem e zasluge  o b e  n a sp ro tn i si 
s tran i. P o  v o jn i s i je  sev ed a  v so  p ra v i
c o  d o  resn ice  p rila stila  v vo jn i zm a
g o v ita  s tran . D a  ta  d o s tik ra t n i a v te n 
tič n a  p rav im  d o g o d k o m , j e  sev ed a  
z n a n o  vseskozi, d e js tv o  p a  je ,  d a  se o  
tem  n i sm glo  n iti razm išlja ti, kaj šele 
g o v o riti. Z a l so  še d a n e s  m ed  n am i 
lju d je , k i teg a  n e  d o ja m e jo  o z iro m a  
n iso  sp o so b n i p rizna ti. K o g a r  p o t za
nese  skoz i G o rn ji G rad , b o  m o rd a  
o p az il n a  p ro če lju  S tek la  tab lo , d o 
volj p reg led n o  sicer, s k a te re  j e  m o č  
razb ra ti, d a  j e  v h u d ih  b o jih  3 0 . in  31 . 
7. te r  1. 8. 194 4  Z id a n šk o v a  b rig ad a  
zb o jev a la  e n o  svo jih  na jv eč jih  zm ag  
in  p o  tre h  d n e h  h u d ih  b o jev  zavze la  
m o č n o  u ti je n o  p o lic ijsk o  p o s to jan k o  
v  g rašč in i te r  o sv o b o d ila  G o rn ji 
G ra d . T a k šn a  naj b i b ila  to re j zg o d o 
v in sk a  resn ica . D o m a č in i p a  im a jo  te

trag ičn e  d o g o d k e  za  po zn e jš i razv o j 
G o rn je g a  G ra d a  za  č u d o  v  sp o m in u  
n ek o lik o  d rugače .

P o  n jih o v em  n i b ila  g ra šč in a  n ik a 
k ršn a  u tr je n a  p o s to ja n k a , v  n je j p a  
n a j b i  b ilo  p r ib ližn o  d ese t d o  p e tn a js t 
n em šk ih  p o lic is tov , k a te r im  j e  b ilo  
u k a z a n o  n aj p red v sem  o ču v a jo  u m e t
n in e , k a te re  so  se n a h a ja le  v p ro s to rih

grašč ine . M a rs ik o m u  j e  $g d an es  v 
sp o m in u  a rh itek to n sk a  d o v ršen o s t 
k a p e le  in  ško fijske d v o ran e . S e  p o se 
b e j n a j b i  b ili p o zo rn i n a  lo n č e n e  peč i 
v  šk o fo v sk ih  p ro sto rih . D o  tistih  
u so d n ih  d n i j e  ž iv ljen je tek lo  bo lj ali 
m an j u s ta ljen o  b rez  h u jš ih  p re tre so v  
o z iro m a  te ro ija  n a d  p reb iv a lc i s s tra 
n i p o lic ije . K o t  že re čen o , so  se v 
o m e n je n ih  d n e h  v o k o lic i G o rn jeg a  
G ra d a  res p o jav ili p a r tiz an i, k i so  z 
o b časn im  stre ljan jem  p ro ti g rašč in i 
o p o z a ija li  nase. O d  n ek o d  so  p riv le 
k li tu d i s ta r  m in o m e ta lec , s k a te r im  
so  ob stre ljev a li » u tijen o  p o sto jan k o « . 
S ev ed a  so  z o g n jem  o d g o v a ija li  tu d i 
po lic isti. V se sku p a j naj b i izg ledalo  
b o lj ig ran je  k o t re sn a  b o rb a . D a  j im  
b rez  zv ijače  n e  b o  u sp e lo  p riti  v g raš
č in o , j e  kaj k m a lu  p o sta lo  ja s n o  tu d i 
v o d stv u  oz. k o m a n d a n tu  p a rtizan sk e  
če te  (?!), za to  je  p osla l svo jega  č lo v e 
k a  z b e lo  zas tav o  n a  p o g a jan ja  s p o li
cisti. K aj so  se p ogaja lc i p o g o v a ija li, 
n i z n an o , d e js tv o  p a  je , d a j e  b il rezu l
ta t  teh  p o g o v o ro v  v d a ja  po lic ijske  
p o sa d k e  in  se v ed a  vse ta k ra tn e  o b la 
sti z ž u p a n o m  n a  čelu . P ijan i P iro v e  
zm ag e  so  se h o te li » osvobod ite lji«  ta 

ko j znesti n a d  stav b o  graščine, celo  
ce rk v i naj n e  b i b ilo  p riznešeno . P o  
m ilo stn ih  p ro šn jah  d o m ač in o v , m ed  
k a te r im i s e j e  še p o seb ej zavzem al za 
o h ra n ite v  ce rk v e  in  g rašč in e  p o k o jn i 
U ra n k , se j e  k o m a n d a n t o z iro m a  
k o m isa r , v se k ak o r p a  m o ž, k i j e  im el 
vso  za d e v o  v svo jih  ro k a h  o d lo č il, d a  
b o d o  p o žg a li sa m o  g rašč ino . P o  p ri
čev an ju  naj b i b il ta  č lo v ek  d o m ač in , 
d o m a  iz  M o z iija , p o  v o jn i u g leden  
p o litik  v  d ip lo m a tsk i služb i, p o  k a te 
re m  s e je  im en o v a la  ce lo  u lica  v M o 
z iiju . D e js tv o  je , d a je  o s ta lo  p o slo p je  
m ed  sa m o  b itk o , če  to  sp lo h  zasluži ta  
naziv , sk o ra j n ep o šk o d o v an o . K u l
tu rn i in  v isokociv iliz iran i p rip ad n ik i 
n a ro d n e  v o jsk e  s o jo  to re j zažga li p o  
v sem  tem . M e n d a  s e je  iz ru šev in  k a 
d ilo  še cel m esec p o  do g o d k u .

P o  k o n č a n i vo jn i so h o te li d o m a 
čin i o b n o v iti , k a r  j e  p a č  o sta lo . Z a  ta  
n a m e n  so  im eli p r ip rav ljen  m ateria l, 
p red v sem  les. Ž a l se tu d i to  n i sm e lo  
zgod iti. N e k e  p razn ičn e  nedelje  le ta  
1948  oz. 1949 , p ričev a lec  se n e  spo
m in ja  to čn o , n ed v o m n o  p a  v teh  le
tih , so  m ed  m ašo  o b las tn ik i po ln i 
ideo lo šk eg a  p rim itiv izm a  s svo jim i 
p o m ag ač i zm in ira li in p o rušili, k a r  je  
p ač  še o s ta lo  za  po rušiti. V  svoji v ne
m i so  b ili t a k o  tem eljiti, d a  n iso  p o za 
bili stre lja ti n a  zn am en je  k riža  in  B o
ga. T i isti l ju d je  so  se le ta  1942  
p o n o sn o  slikali sku p a j z v o d jo  v n e
m šk ih  u n ifo rm ah  k o t p rip ad n ik i 
W eh rm an sc h a fta . K aj se j e  zgod ilo  s 
p o lic ijsk o  p o sa d k o , žal n i zn an o . N e
kaj č a sa  so  b ili z ap rti v p ro sto rih ,

im e n o v an ih  k a jh a . Z u p a n a , k i j e  bil 
p o  ro d u  Č eh , s icer p a  d o b e r  č lovek , 
k o t  z a tiju je jo  d o m ač in i, L u k an a , vo 
d io  W eh rm an sc h a fta , in  n jeg o v o  še 
n e  p o ln o le tn o  h č e rk o  te r  d ržav n eg a  
u ra d n ik a  O ta  R u p a  p a  so  p o  k ra tk e m  
so jen ju , n a  k a te re m  n iso  n iti en em u  
dokaza li, d a je  izdal pa rtizan e , n a  b ru 
ta len  n ač in  ustrelili.

N jih o v e  Jcosti p o č iv a jo  v  g ozd ičk u  
n a d  N o v o  Š tifto . K o t rečen o , ta  zapis 
tem elji n a  p rič ev an ju  d o m ač in o v  in 
n ik o g a r  n e  zavezu je , n av sezad n je  so 
si tu d i p a rtizan i p red v sem  s p ričam i 
uve ljav lja li svo je  p rav ice  in  d o b ro  
p lačan e  p riv ileg ije. D o k o n č n o  resn i
co  naj o b e lo d an i k om isija , po stav lje 
n a  s stran i o b č in sk e  sk u p šč in e  in  k a 
te ra  im a  n a lo g o , d a  razišče  d o g o d k e  
m ed  v o jn o  in  n ep o sred n o  p o  njej.

D e js tv o  je , d a  je  b ila  G o rn jem u  
G ra d u  s tem  p rizad e jan a  k riv ica , k a 
te re  razsežnosti se k o m aj m o re m o  za
vedati. S lo v en ija  p a  j e  izgub ila  enega 
n a jlep ših  k u ltu rn o -zg o d o v in sk ih  sp o 
m en ik o v , in  to  v  im en u  n ap red k a , 
b lag in je , v im en u  d o  k ra ja  h in av sk e  
in  k ru te  ideo log ije . Im e n a  a k te ijev  
te h  d o g o d k o v  so  sev ed a  zn an a . M n o 
gi m ed  n jim i že p o č iv a jo  n a  n jiv i p ra 
vice, k a m o r  j ih  je  p o p e lja la  posled ica  
b io lo šk eg a  r itm a . N i j ih  m a lo  m ed  
n jim i, k i so  si sod ili sam i. Z akaj, n am  
je  m o č  le ugibati. V sekakor p a  j e  vest 
č lo v ek a  n a jbo lj p rav ičen  in  o b en em  
na jb o lj k ru t so dn ik . N jen i so d b i ne 
u ide  nihče!

E D I  M A V R IČ

Posameznik lahko 
dosti uniči

V mozirski občini je  poplava 
marsikaj odnesla, še.več pa prine
sla — prepiri, očitki, ceste, vpra
šanja o prihodnosti celotne Zgor
nje Savinjske doline...

O nekaterih nejabolj žgočih 
temah smo se pogovaijali s pred
sednikom izvršnega sveta Alfre
dom Božičem.

Obvoznica in most na Ljub
nem?

»Za most na približno stari lo
kaciji so sredstva že zagotovljena. 
Ob vseh teh vprašanjih se mi zdi 
pomembno, da se zavedamo tre
nutka, v katerem smo. Danes re
šujemo državo Slovenijo, vedeti 
moramo, kaj je pri tem reševanju 
najbolj pomembno. Poleg popla
ve obstajajo tudi druge težave, 
ponekod še hujše, in s tem dej
stvom se moramo preprosto spri
jazniti. Nikakor nisem vrgel puš
ke v koruzo, toda takšna je 
realnost. V tem času bi najbolj po
trebovali zagotovilo vlade, da ne 
bodo pozabili na poplavljena 
območja, ko se bo položaj v Slo
veniji izboljšal.«

Možnosti rešitve težav?
»Nekje bi bilo potrebno dobiti 

sredstva, ki bi bila namenjena iz
ključno za obnovo Zgornje Sa
vinjske doline. Najbolje bi bilo, 
takšen je  tudi naš predlog, da bi 
letos in naslednje leto delali po 
dve soboti, sredstva pa bi bila 
namenjena za mozirsko občino in 
njeno obnovo. Vem, da na repu
bliki razpravljajo o našem pred
logu, vendar odgovora še nismo 
dobili. V tem času bi lahko izdela
li ustrezne sanacijske načrte in vse 
potrebne programe, izvedli razpi
se in izbrali najboljše ponudnike. 
To bi bilo po našem mnenju naj
bolj smotrno, tako bi tudi na naj
boljši način uporabili sredstva. 
Na občini smo že ustanovili po
sebno skupino, ki se bo ukvaijala 
izključno z odpravljanjem posle
dic poplave v Zgornji Savinjski 
dolini. Skupino sestavljajo stro
kovnjaki s posameznih področij, 
ki bodo delali v povezavi z us
treznimi republiškimi instituci
jami.«

Očitki o premalo odločnem 
IS?

»Ni problem vsak dan telefoni
rati, dosežeš pa le večje stroške za 
telefon. Vendar so povsod dolo
čene težave. Tako bo na primer 
cesta Ljubno— Luče na novi lo
kaciji, marsikje bo višje, kot je 
danes. Potrebne so temeljite pri
prave, ki jih  je mogoče izvesti v 
dveh dnevih ali v dveh mesecih, 
to lahko traja več let. Dejansko 
delajo, kar je  trenutno potrebno, 
vendar bodo cestni načrti po vsej 
veijetnosti gotovi šele junija. Tre
ba bo rešiti vprašanje lastnine, 
zemlje... Nič ni preprosto, raču
nam vsaj še na tri leta. Posamez
nik lahko postavlja hude ovire, 
dosti lahko uniči ali prepreči. Ni 
res, da se ničesar ne dela, moramo 
pa biti strpni in upoštevati zako
nodajo.«

Pomoč poplavljenim?
»Ti podatki niso nikakršna skriv

nost. Na občinski žiro račun je s 
strani republike prišlo 220 mili
jonov dinaijev, posamezniki in 
drugi pa so darovali še 6,5 milijo
na dinaijev. Od teh sredstev je  37 
odstotkov prejela industrija, 12 
odstotkov kmetijstvo, 7,5 odstot
ka drobno gospodarstvo. Za sta
novanjsko gospodarstvo smo na
menili 5 odstotkov, 4 za komu
nalo in za plazove v gozdovih. Za 
obnovo občinskih cest in mostov 
smo namenili 28 odstotkov, za 
druge drobne stvari pa ostanek, to 
je 2,5 odstotka prejete pomoči. 
Pričakujemo še nekaj pomoči,

sredstva pa bomo namenili za sa
nacijo cest in mostov.«

Problemi gozdnih cest?
»V proračunu ni denaija za ob

novo in vzdrževanje gozdnih cest. 
Vsak zasebnik bo moral poskrbe
ti za ceste v svojem gozdu, če pa 
bo gozdove pobrala republika, bo 
po vsej veijetnosti prispevala tudi 
za gozdne ceste. Sedaj se vidijo 
določene prednosti nazarskega 
Gozdnega gospodarstva, saj so 
zgradili vse te kilometre gozdnih 
cest in jih tudi obnavljali. Ne opo
rekam, da so gozdaiji včasih seka
li preko mere, vendar so spošto
vali zakone in potrebe. To pa jim 
je  nekdo določil.«

Nelikvidnost podjetij? 
»Dogovorili smo se, da morajo 

tri najbolj poplavljena podjetja, 
MGA, Elkroj in Glin, do sredine 
maja poravnati vse zaostale pri
spevke. Za vsa podjetja v občini 
bo privatizacija podjetij prinesla 
velike spremembe, za manjša se 
že sedaj pojavljajo interesi. Po
djetja bodo našla svoje lastnike, 
ki se bodo s firmo identificirali, 
kar bo gotovo vplivalo tudi na 
poslovanje in likvidnost podje
tij.«

Turistična delniška družba? 
»Na izvršnem svetu smo predla

gali ustanovitev te družbe, seveda 
pa mora predlog potrditi še 
skupščina. V podjetju Turist pri
pravljajo program dela te delniš
ke družbe, in če bo program spre
jemljiv, bo tudi izvršni svet od
kupil določeno število delnic. 
Delniška družba bo normalen 
gospodarski subjekt, v izvajalsko 
funkcijo se IS ne bo mešal. Konč
na organizacija in oblika te del
niške družbe še nista točno dolo
čeni. Najbrž se bodo vključevale 
firme, ki imajo na področju tu
rizma svoje interese.«

Poslovanje Elkroja?
»Za Elkroj ne bi trdil, da sem 

nanj čustveno navezan, vendar so 
me ljudje, ki sem jim  bil nekoč di
rektor, prosili, naj jim pomagam. 
Dolgo sem se upiral, nato pa sem 
se odločil, da bom poskušal po
magati, kolikor je v moji moči. 
Bivše vodstvo smo neštetokrat 
opozaijali, daje politika v podjet
ju  zgrešena. Več vzrokov je za 
slabo poslovanje, tako zunanjih 
kot notranjih. Med zunanje sodi
jo  tečaj, obresti, davčne obreme
nitve, neustrezna delovna zako
nodaja. Poleg tega pa se je 
pojavila tudi kopica notranjih 
slabosti. Če bi jih staro vodstvo 
razrešilo, bi bilo manj težav. Žal 
pa vodstvo ni ničesar ukrenilo. 
Dejstvo je  nezaupnica direktoiju 
Krameiju, treba pa je  povedati, 
da so ob poplavi v podjetju delali 
hude napake. Ni bilo popisa za
log, inventure, ogromno je bilo 
primanjkljaja blaga, česar niso 
razčistili. Poleg tega je bila tudi 
neustrezna politika, še naprej so 
sodelovali s kooperanti, ki so 
ustvaijali le izgube. V Elkroju so 
ustvaijali velike zaloge, saj proda
je  ni bilo, potem pa so blago pro
dajali po sezonsko znižanih ce
nah. Vse to je nekaj vzrokov, ki so 
v lanskem letu pripeljali do izgu
be 43 milijonov dinaijev. Ob 
vsem tem ne moreš biti ravnodu
šen, še posebej, ker določene stva
ri kažejo tudi na kriminalna deja
nja. Osebno se ne vidim v Elkroju 
in se vsaj zaenkrat zagotovo ne 
bom vrnil.« ,

Delo izvršnika?
»Če bi bil refrendum, bi večna 

ljudi glasovala zame, to pa mi je 
osebno naj večja uteha in zadoš
čenje. Nimam slabe vesti, rezulta
ti pa bodo pokazali svoje, tudi v 
Elkroju.«

URŠKA KOLENC



Bo končno storjenega 
vsaj po l koraka?

NOVA GENERACIJA ZA LEPŠE PRIHODNJE DNI — 
Škoda, so dejali veseli in obenem srečni predstavniki RTC  
Golte v ponedeljek popoldne, ko so krstili dva nova teptal
ca za sneg znane firm e Leitner, ki sodita v najnovejšo gene
racijo takšnih strojev in jih  je  trenutno v Sloveniji še zelo 
malo. Škoda seveda zato, ker so ju  dobili s  precejšnjo za
kasnitvijo, zimske sezone s smuko je  bilo namreč skoraj 
konec, veseli in srečni p a  so bili zaradi dejstva, da bodo 
prihodnje zime zadovoljili vse potrebe smučarjev in občas
nih negodovanj zaradi urejenosti prog zagotovo ne bo več. 
Botra sta bila Alfred Božič, predsednik izvršnega sveta SO 
Mozirje in Žare Frančeškin, podpredsednik KPO sozda 
Merx, med gosti, k i so nova stroja tudi lastnoročno pope
ljali p o  strminah, p a  sta bila tudi direktor velenjskega 
premogovnika Franc Avberšek in pomočnik direktorja LB  
Celje Jože Veber.

(V elik i) R ogatec: še  en kra t

Pred nedavnim je izvršni svet 
skupščine občine Moziije sklical 
okroglo mizo, ki so jo  namenili 
strategiji razvojnega programa 
turizma v Gornji Savinjski dolini. 
Osnova za razpravo je bila študija 
o razvoju turizma v občini Mozir
je iz leta 1987. V nazarskem de
lavskem domu seje zbralo prese
netljivo veliko število vseh, ki so s 
turizmom v dolini kakorkoli po
vezani. Prišli so pravzaprav vsi, 
razen ministrov Inga Paša in Mi
he Jazbinška, ki sta se (znova) 
opravičila, morda tokrat celo 
upravičeno.

Okrogla miza gotovo ni bila 
prva, ki sojo sklicali za to, že kar 
boleče področje nadaljnjega raz
voja doline. Upajmo, da tudi ne 
zadnja, saj je vendarle navrgla 
nekaj za vnovični začetek skrbi za 
razvoj turizma otipljivih sklepov. 
Prejšnje občinske vlade z vsemi 
ostalimi niso bile uspešne, ob 
vsem pisanju in govorjenju o po
menu in možnostih turizma se 
stanje iz leta v leto slabša. Tudi 
tokrat je  bila skoraj štiriurna raz
prava dovolj konkretna, vendar 
znova (kar je  razumljivo) ni bilo 
slišati kaj bistveno novega, ali 
takšnega, o čemer vsa leta nazaj 
in tudi še pred kratkim ne bi go
vorili in pisali, znova pa je  bilo 
največ časa namenjenega Logar
ski dolini.

Vsega ne bi še enkrat ponavlja
li, nekaj sklepov pa vendarle. 
Omenjena študija je  lahko samo 
osnova za nadaljnje napore, saj je 
po eni plati zastarela, po drugi pa 
delno nesprejemljiva, saj predvi-

V Ljubljani so se v okviru pri
reditve Alpe Jadran predstavili 
tudi naši kraji s turistično ponud
bo. Zadružna zveza Slovenije ima 
svojo agencijo Vas, ki si prizade
va za uveljavitev turističnih kme
tij. Na gospodarskem razstavišču 
v Ljubljani so imeli svoje mesto, 
kjer so ponudili vsakemu od 
kmečkih turističnih območij tako 
imenovan dan predstavitve. Tako 
je tudi Zgornjesavinjska kmetij
ska zadruga dokaj nazorno pred
stavila naše turistične kmetije. Tri 
kmečke gospodinje, ki se ukvaija- 
jo  s turizmom, to so Anica 
Grmelj-Zavratnik, Rozika in Ma
tija, mlajši Petrin (slednji je pred
stavil turistični kamp), in Betka 
Žager so postregle obiskovalce z 
našimi domačimi jedmi. Zani
manje je  bilo res veliko in prijaz
nost je naredila svoje, vse skupaj 
pa je  bilo popestreno z vižami, ki 
jih je na citre igral Franc Roban. 
Nemalo pozornosti pa so zbudile 
ljubenske »potice«, ki so bile raz
stavljene, pred obiskovalci pa jih 
je  delal Jože Brglez-Kogovnik. 
Vse skupaj so popestrili še s pred
vajanjem raznih videokaset s pri

deva tudi precej novogradenj na 
tem kočljivem področju. Skupen 
dogovor je  torej bil, da v Logarski 
dolini novih objektov ne bodo 
gradili, oživiti in usposobiti je  tre
ba obstoječe objekte in dolino 
ohraniti, kakršna je. S tega stališ
ča so jo  že »zaprli«, ko bodo to 
uresničili, pa jo  bodo za javni 
promet zares zaprli. Takšno je  bi
lo mnenje večine razpravljalcev, 
ki so izvršni svet in skupščino 
občine Moziije zadolžili, da do 
maja pripravita in sprejmeta 
osnove možnega razvoja turizma 
in jih »zacementirata«, kot je  bilo 
rečeno v razpravi, da bo končno 
vsem jasno, kakšen turizem je in 
kakšen ne. Obenem so spregovo
rili tudi o konkretnih ukrepih, ki 
jih je možno uresničiti takoj, se 
pravi še pred letošnjo sezono in 
med njo, pri čemer so bili najbolj 
otipljivi predlogi firme Epsi, kije 
v zadnjem obdobju na tem koč
ljivem področju tudi največ na
redila.

S tem, kaj je kdo naredil, bolje 
rečeno ni, je  treba tudi skleniti 
prispevek. Nekdo je  namreč de
jal, da je  bila »najboljša« poteza 
občine to, da v Logarski dolini ni 
nič naredila. Naj si vsak misli, kar 
hoče, zelo dobronamerno pa se
danji občinski vladi želimo, da 
tako »dobrih« potez ne bo vlekla 
v nedogled. Nekaj je vendarle 
treba narediti in upajmo, da bo
mo konec maja končno vedeli, 
kaj sploh in. zares hočemo z Lo
garsko dolino in s turizmom v 
vsej Gornji Savinjski dolini.

0'P)

zori iz naše doline. Skratka, do
stojna predstavitev, h kateri je 
seveda veliko pripomogla po
budnica in pospeševalka kmeč
kega turizma Marija Bezovšek, ki 
je sicer že v pokoju, pa je za to pri
liko rada pomagala. Razna po
jasnila je dajal še inž. Lojze Plaz
nik, ki spada med ljudi z velikimi 
zaslugami za razvoj turističnih 
kmetij pri nas.

Popoldne istega dne so vse 
skupaj predstavili še v paviljonu 
PS Mercator, tudi tam so želi ve
liko pozornosti in odobravanja.

Agencija Vasje izdala izredno 
lep katalog slovenskih turističnih 
kmetij, kije ne le grafično popoln, 
je tudi primer sodobnega pred
stavljanja turistične ponudbe. Ka
talog je  natisnjen poleg sloven
skega še v nemškem, srbohrva
škem in angleškem jeziku.

Naj ob tej priliki poudarimo, 
da so na tem sejmu predstavili 
našo turistično ponudbo tudi iz 
podjetja EPSI, ki ima svoj sedež v 
Nazaijah. To torej pomeni, d a je  
naša dolina bila enkrat le ustrezno 
zastopana.

A. VIDEČNIK

Ljudski godci 
in pevci 
na radiu

V času, ko nas pestijo najraz
ličnejše težave, se ljudje radi opri
jemajo starih navad in obudijo 
kulturna izročila svojih predni
kov. Opaziti je  izredno zanimanje 
za razne običaje, ki so že davno 
pozabljeni, ne le da jih ljudje spet 
obnavljajo ob raznih turističnih 
prireditvah, vse bolj se spet pojav
ljajo kot delček življenja na vasi.
To je  hvalevredno dejstvo, ki daje 
upanje, da bomo vendarle do 
naše bogate ljudske zakladnice 
kulture bolj pozorni.

Radio Slovenija si že dolga leta 
prizadeva na glasbenem področju 
ohraniti razne stare naprave in 
govorna narečja. Seveda spadajo 
sem tudi stara glasbila. Urednica 
za ljudsko glasbo pri Radio Slo
venija je  muzikologinja Jasna Vi
dakovič. Velikokrat je  že snemala 
razne glasbene izvajalce v naši do
lini. Tokrat smo se z njo srečali na 
Ljubnem, kjer je  s svojo snemal
no skupino posnela ljudske godce 
in pevce iz okolice Ljubnega. Pri
jazno nam je odgovarjala na naša 
vprašanja in povedala, da je  dan 
pred tem snemala v Lučah tam
kajšnje ljudske pevce. Zatrdila je, 
da le-ti v slovenskem merilu 
prednjačijo zaradi ohranjanja sta
rinskega večglasja, ki se razpleta v 
nekaterih pesmih do šestglasja.

To je  dejansko ljudsko izročilo,. 
nekako iz roda v rod! K ohranja
nju te kulturne znamenitosti go
tovo veliko pripomore tudi pevo
vodja pevskega zbora v Lučah 
prof. Mitja Venišnik, saj gojijo to 
zvrst petja v zboru samem. Vida- 
kovičeva meni, če bi podobno

skrb izražali še drugje po Sloveni
ji, bi marsikaj ostalo živo. Ta bo
gata kulturna dediščina pa žal ni 
transkribirana. To nas gotovo še 
čaka! V Lučah je po besedah prof. 
Vidakovičeve razveseljivo, da se 
za tovrstno petje zanimajo tudi 
mladi, kar pomeni, da bo živelo 
naprej. Pri tem gre za fantovsko 
pesem, k ije  nekoč donela po na
ših vaseh in spet jo  je  slišati.

Na Ljubnem je prof. Vidako- 
vičeva posnela kakih 10 godcev 
in pevcev po predlogu Jelke Ma- 
rovtove; ta si že vrsto let prizade
va za povezovanje ljudskih god
cev na Ljubnem in v okolici. 
Domače turistično društvo je z 
razumevanjem podprlo dejavnost 
ljudskih godcev tudi v javnosti in 
vsako leto pripravijo javno prire
ditev, na kateri se predstavijo 
ljudski godci in pevci s starimi vi
žami in navadami. Med slednje 
sodijo godčevske šale, ki so nekoč 
razveseljevale domala vse svate 
na raznih ohcetih in drugih dru
žabnih srečanjih.

Posnetke naših godcev in pev
cev bomo lahko poslušali na ra
dijskih oddajah, ki so posvečene 
ljudski glasbi.

Ljubno bo s prireditvijo god
cev in pevcev tudi turistično pri
dobilo, to je pokazala številna 
udeležba na lanski prireditvi. K 
»poticam«, ki so ljubenska po
sebnost, bodo še veliko prispevali 
tudi godci in pevci. Pomembno je 
namreč odkrivati prvobitnost 
ljudskega izročila v vseh oblikah. 
To je  stvar kulturne zavesti.

A. VIDEČNIK

Vsem ljudem  ni nikoli in z ničem er 
m ogoče ustreči. K dor to  poskuša, bo 
p rav  zagotovo prej ali slej razočaran. 
R azočaranje pa kaj lahko  rodi m alo
dušje, zaradi katerega človeka vse m ine, 
kot pravim o.

Pri m eni se to  ni zgodilo , ne b i p a  
m ogel reči, d a  m e je  ko t m arkacista  P D  
G ornji G rad  članek razveselil. M enim , 
d a je  v njem  stanje preveč d ram atiz ira 
no. R azum em  sicer pisca, ki je  obupal 
nad  potjo  Luče —  Zg. Špeh —  le kdo 
ne bi? —  ni mi p a  ja sn o , zakaj v isti koš 
tlači tudi po t G ornji G rad  —  L am preč- 
n ik  —  Zg. Š peh —  K al —  L epenatka, 
saj sem  prepričan , d a  še nikoli ni bila 
bolje urejena, ko t je  zadnja leta. S tri
n jam  pa  se, da  odsek  Zg. Š peh —  vrh 
R ogatca lansko sezono ni bil urejen, kot 
bi m oral biti, saj m i čas enostavno  ni 
dopuščal, d a  bi šel od  Zg. Š peha pro ti 
R ogatcu. N a  tem  koncu  sem  nam reč 
urejal sta rodavno  rom arsko p o t L jubno
—  cerkev sv. L enarta, na odseku  B udna
—  Zg. Špeh, ki jo  upo rab lja jo  p red 
vsem  lovci, lahko  pa bi jo  tudi p laninci. 
N a odseku, ki sem  ga uredil, je  čudovita 
po t po  razvodnici m ed Savin jo  in D re 
to. Izkoriščam  priliko, d a  naprošam  PD  
L jubno, da odsek od  L jubnega d o  Bud
na m ark ira jo  oni, tam , kjer m enijo , da 
je  najbolj prav. Hvala.

Če se povrnem  k poti Zg. Špeh —  
vrh R ogatca , m oram  reči, d a  ob  njej ni
kakor ni stalnih ovir, grm ovja ali sm rek. 
Se pa v sezoni rasti, na za lučaj dolgem  
odseku nekje na  sredini poti, pojavi g(> 
sto  rastlinje, m ed katerim i je  še najbolj 
m oteče m alinovje. T ak ra t bi bilo treba 
priti s srpom  in ga požeti. Žal pa včasih 
ni razpoložljivega časa ali pa ni ustrez
nega vrem ena.

Se o  žigu, skrinjici in stebru  s sm erno 
tab lo . Ž ig je  p rivarjen  na koncu  vbeto- 
niranega in navzdol ukrivljenega droga, 
k a r  ni izjem a v naših p laninah , je  pa 
nu jnost, kajti p laninski žigi na verigah 
takoj izhlapijo. D okler je  skrinjica le 
zaijavela, še ni tako  hudo. H uje bo , če 
bo d o  popustili spoji, kar se tudi dogaja, 
kajti nove ni m ogoče kupiti. Ž e pred leti 
sem  si prizadeval, da  bi PZS našla izde
lovalca  zanje. N ekaj se m enda  dela na 
tem ; n aročene im am o tri... Č e bi n a  ste
ber napisali; »Prosim o, pustite ga pri 
m iru,« bi seveda dosegli ravno nasprot
no . K aj nam  torej preostane drugega 
k o t p o trpeti s tistim i, ki n im ajo  kulture, 
k o t tud i s tistim i, ki pričakujejo , da  bo  
povsod vse ku ltu rno  urejeno.

N ekaj se m i je  le zdelo  po trebno  na
pisati v svojo in našega P D  obram bo, 
k ljub  tem u, da  iskreno povedano, za
m ere s strani č lanov U O  ni b ilo  čutiti. 
Č e b o  vrem e d o p u šča lcvbom o  vse po 
m anjkljivosti na relaciji Č rn iv ec—  R o
gatec —  G orn ji G rad  do  izida sestavka 
v časopisu že uredili. Skrinjica bo  po 
barvana , steber s sm ernim i tablam i 
b om o  pač tud i postavili, če ne b o  bolje 
rešitve. D a  b om o  povsod in vedno  spro
ti poželi vso eno le tno  p odrast, p a  ne za
go tav ljam . T udi d rugod  tega ne p riča
kujem , zato pum paric  pač ne nosim .

Kaj naj še napišem ? V sekakor to , da 
naj se nihče ne ustraši naših poti. L jubi
telji p lanin, ne boste  razočarani! T ak o  je  
lepo, da bi ta  užitek privoščil tudi tistim , 
ki v naravi ne znajo uživati.

JA N E Z  M A V R IČ

P.S.: Izraza »veliki« n ihče ne uporablja.

Nov prospekt
Zgornjesa vinjska kmetijska zadruga je  kot pobudnik turističnih kmetij v 

dolini pred nedavnim izdala ličen prospekt kmetij, k i se ukvarjajo s turiz
mom. Da bi bila ponudba te dejavnosti približana tudi tujcem, je  del pro
spektov tiskan v angleškem in nemškemjeziku, drugi pa so v  slovenskem in 
srbohrvaškem jeziku.

Lahko trdimo, da je  prospekt zapolnil vrzel v trženju na području turizma 
v Zgornji Savinjski dolini Vsaj kar se tiče turističnih kmetij. Res pa je tudi, 
da smo sicer glede podobnega gradiva bolj slabo ali nič založeni Jasno je, 
da želi vsakdo, k i se zanima za določeno turistično območje, vsaj prospekt z 
najvažnejšimi podatki o vsebini ponudbe in krajini sami, pa še razne druge 
kulturne in splošne informacije so pri ponujanju turističnih uslug zanimive 
in neobhodne.

Naj navedemo še izvajalce pri izdelavi prospekta. Oblikovanje in organi
zacijeje opra vil Kompas International EPS in Kompas Design v Ljubljani, 
fotografijeje naredil Egon Kaše iz Ljubljane, tiskala pa tiskarna Gorenjski 
tisk v Kranju.

Prospektje v svoji izvedbi prav ličen, zelo pregleden in pove najvažnejše o 
kmetiji, k i so predstavi tudi na sliki, seveda pa so še navedene podrobnosti o 
dodatni ponudbi, kot so športni objekti in podobno. Stroške izdelave pro
spekta so skupaj krili tako v zadrugi, kot ponudniki turističnih uslug na 
kmetijah.

A. V.

Turistične kmetije so skoraj edini ponos Zgornje Savinjske doline.

KOZ(L)ERIJA

Turizem se predstavlja

(  ' j
.T U R IS T IČ N O  D R U Š T V O  M O Z IR J E  želi p o stav iti svo je  d e lo v an je  
n a  trd n e  tem elje . Z a ra d i teg a  s e j e  u p rav n i o d b o r  od lo č il, d a  p o v ab i k 
so d e lo v an ju  vsa  d ru štv a  in  o rgan izacije  te r  p o d je tja , k i so  v M oz irju  
p riso tna.

Občni zbor društva bo 
v četrtek, 25. 4. 1991, ob 19.00 uri 
v sejni sobi SO Mozirje.

P o  zb o ru  b o  im el p red av an je  z d iap o z itiv i g. H az ie r V ito  iz Z av o d a  za 
v a rs tv o  n a ra v n e  in k u ltu rn e  ded išč in e  C e lje  o  zn an ih  in m a lo  m an j zn a 
n ih  zan im ivostih  M o z iija  z o ko lico .

V__________ Z___________J

Zaprtje je  nerodna zadeva. 
Precej te boli in zvija, pa še tja ne 
moreš, kamor sicer moraš. Če te 
zaprejo, je  še slabše, razen za tiste, 
ki so te tja spravili. Zaprt si pač in 
moraš delati, kar ti ukažejo, pa še 
ko te »odprejo«, imaš ponavadi 
težave. Zelo moteči so tudi zaprti 
lokali in uradi ob povsem nepra
vem času, zaprte ceste, vodovodi...

Seveda je  takšnih oblik zapira
nja in zaprtosti še veliko več in 
zlasti v Gornji Savinjski dolini so 
zadnje čase posebej v modi. Zapr

li bodo za promet cesto skozi Mo
ziije, kar je seveda prav glede na 
novo obvoznico. Pa nekateri spet 
nergajo —  ni jim  všeč sedanja 
zmeda in gneča na trgu, ni jim 
všeč zaprtje, naj se odločijo, kaj bi 
radi. Zaprli naj bi Golte, ker v tem 
središču nikakor ne morejo pred
reti z načrti za usposobitev, če
prav vsi vedo, daje  to nujno. Za
prt je most na Ljubnem, ker ga 
enostavno ni, zaprta je cesta od 
Ljubnega do Luč, razen za juna
ke, ki se jim  ob vsej korajži ne

smili avto, končno bo zaprta še 
Logarska dolina. Pravzaprav je  že 
in to dvakratno. Prvič zato, ker 
tam ni nič odprto in drugič, ker jo  
je občina začasno zaprla za vse 
novogradnje. Ko bodo obstoječe 
zmogljivosti odprli, bodo dolino 
še enkrat zaprli, se pravi tretjič (za 
javni promet, da ne bo pomote).

Seveda je  na tem področju še kar 
naprej zaprt mejni prehod na Pa
vličevem sedlu —  za promet se
veda. In tako sta v tej ljubi dolini

kot kaže neločljivo povezana za
prtje in promet. Če torej ne bo 
drugače, bodo po vsej dolini kma
lu hodili le še peš ali se vozili S ka
jaki in kanuji pa hudourniški Sa
vinji, če seveda ribiči ne bodo 
zaprli tudi kajakaškega športa, 
kar bi najraje storili. Ob vsem tem 
bi bilo seveda edino pametno, da 
bi se končno odločili, kaj kje ho
čejo in zaprli dolgoletne razprave 
brez haska in, kar je  edino naj
pomembneje, v tem trenutku pa 
še posebej, odprli in podprli delo.



Petintrideset tisoč 
udarniških ur

Bo delavski praznik z delovno zmago slavila tudi mozirska obvoznica

Plinifikacija 
v dveh
možnih variantah

Lučani smo hvaležni 
in obupani

Morda ni najbolj primerno, 
pa vendarle za začetek nekaj 
številk za krajšo »osebno iz
kaznico« gasilcev v Gornji Sa
vinjski dolini. Gasilskih dru
štev je v mozirski občini pet
najst, njim pa moramo prišteti 
še industrijsko enoto v nazar- 
ski lesni industriji. Operativ
nih članov je 1.883 — od tega 
340 pripadnic nežnega spola 
— prišteti pa jim moramo še 
2.247 podpornih članov, sku
paj torej 4.130 od dobrih
16.000 prebivalcev mozirske 
občine. Seveda lahko k številu 
»pravih« gasilcev dodamo 
skoraj vse občane, ki gasilcem  
prav zares nikoli ne odrečejo 
pomoči, ti pa jim v enaki in še 
večji meri vpračajo. Le stavek: 
prvi, ki so pomagali reševati 
premoženje in življenje ob no
vembrskih poplavah — in pri 
tem tvegali svoja — so bili ga
silci. Kar 35.000 prostovoljnih 
ur so žrtvovali, pa sem prepri
čan, da to niti slučajno ni pra
va številka, ker je mnogo več
ja ; in že z njo so na prvem me
stu v Sloveniji. Kar takoj — 
za ves ta trud in napore niso 
prejeli nobenega priznanja, 
razen vzvišenih ustnih pohval.

V vseh 15 društv ih  so letoš
nje občne zbore že opravili, 
le tna  konferenca občinske 
gasilske zveze pa bo zaradi 
ob jek tivn ih  razlogov šele v 
drugi polovici aprila. N e gle
de na to  lahko  zapišem o, da 
je  stanje požarne varnosti za-

Že kot mlad mule sem rad prepeval in 
guncal afne na odru in še kje drugje. V 
(starem) šolskem sistemu sem bil v to pre- 
nekaterikrat tudi prisiljen. Pa nisem bil 
pretirano hud, tudi tovarišica mije bila še 
kar všeč in še zelo dobra in pridna je bila. 
Zlasti v kraju, kjer je vodila pevske zbore, 
pa dramsko skupijo in še kaj, kar sodi v 
kulturo. Zato seveda nisem nastopal samo 
na »prisilnih« šolskih prireditvah, ampak 
tudi na krajevnih, iz čiste ljubezni seveda. 
Kar lepo je bilo, pred leti namreč, koje bi
la polna dvorana in so nam lepo ploskali 
in smo bili srečni ter veseli. Vsi skupaj. 
Danes, malo sem že odrasel, s čimer ni re
čeno, da mladih ljubiteljev kulture ni za 
mano, žal ni več tako.

Še vedno se »mučimo« dneve in tedne 
na vajah, povsod nas »rabijo«, sami si ku
pujemo vse, kar rabimo, raznašamo pla
kate, silimo šolaije, da nosijo vabila po hi
šah, dvorane pa so prazne. Morda pridejo 
mama, pa sta, pa kakšna teta, da vidijo 
kako odpiram svoje zijalo in spuščam ne
določene zvoke, morda nas gleda in poslu
ša še kakšen od drugih sodelujočih, druga-

dovoljivo, lani je  b ilo  poža
rov m anj ko t p red lan i in tudi 
posledice teh požarov niso 
hude. P reventivno dejavnost 
so lani še okrepili, pri čem er 
posebej poudarja jo , da so 
vzorno urejena skladišča naf
tn ih  derivatov in  vnetljivih 
tekočin, pa tudi shranjene 
količine so v norm aln ih  m e
ja h ; ni p re tiran ih  zalog glede 
na pričakovano  inflacijo.

Vsa društva so zastavljene 
načrte uresničila, velik n ap re 
dek so ponovno dosegla pri 
op rem ljan ju  in na vseh d ru 
gih rednih  področjih  svojega 
dela, k ljub  vsem prizadeva
njem  p a  so v zaostanku  na 
področju  izobraževanja in 
usposabljan ja. Velika aktiv
nost v novem bru in decem 
b ru  je  nam reč preprečila , da 
bi izvedli vse predvidene 
oblike usposab ljan ja  za nižje 
gasilske častnike, izprašane 
gasilce in gasilske sodnike, 
vendar jih  bodo  opravili do 
letošnjega m aja. Seveda se 
vsi gasilci že sedaj vneto pri
pravljajo  na bližnja tekm ova
nja. N ajprej bo na vrsti ob« 
činsko, nato  regijsko in sep
tem bra še republiško, ki mu 
gasilci pravijo  kar p redkon
gresno, zaradi republiškega 
kongresa slovenskih gasilcev 
p rihodn je  leto v Slovenj 
G radcu , tem eljiteje pa bodo 
o vsem spregovorili na ap ril
ski konferenci.

če pa živa žalost. Tako je bilo popoldne, 
zvečer je bila dvorana nabito polna in uži
vala v trdi erotiki. Krasno, sedaj razmiš
ljamo, kdo in koliko se jih bo v pevskem 
zboru sleklo, kakšne spolne vratolomije 
sploh lahko zganjamo med petjem, pri 
igranju je to lažje, sploh pa razmišljamo, 
če ne bi poslej samo seksali in se nehali 
brezvezno zafrkavati »z ubranim petjem, 
lepo slovensko besedo« in podobnimi ne
pristnimi neumnostmi«.

Pa vendarle ni vse tako črno. Po kul
turni predstavi smo se iz čistega veselja 
napotili v gostilno (še prej smo zbrali pro
stovoljne prispevke za dvorano, pa elek
triko, pa za šopek, ki smo ga kar tako po
stavili na oder), zmetali smo na mizo, kar 
in kolikor smo pač še imeli in zapeli. Malo 
smo torej pili in malo peli, ljudi je bilo 
polno, prišli so tudi oni z erotike, in smo še 
kar naprej pili in peli, vsi skupaj. Bilo je 
krasno in še sleči se ni bilo treba. Torej na 
odru ne bom pel, se ne splača, ni ljudi, ni 
denaija in še česa, v oštariji je pa vsega do
volj, pa še za kakšno rundo kdo (prosto
voljno) da. A ni krasno!

Že v 1. letošnji številki Savinj
skih novic smo pisali o možnosti 
plinifikacije spodnjega dela naše 
občine.

Razlogov za intenzivno raz
mišljanje o alternativnih virih 
ogrevanja prostorov, priprave to
ple sanitarne vode, pa tudi za po
trebe tehnoloških procesov je 
prav gotovo več. Kot prvo v nizu 
le-teh se prav gotovo pojavlja 
prekomerno onesnaževanje oko
lja, katerega vsi občutimo še po
sebej v času kurilne sezone. Toč
nih podatkov za potrditev nave
dene trditve žal nimamo, saj 
ustrezne meritve niso bile oprav
ljene. Nadalje lahko omenimo re
lativno visoko ceno goriv, ki jih 
trenutno uporabljamo, glede na 
njihovo energetsko vrednost. Po
leg tega pa kurjenje s trdimi gorivi 
zmanjša stopnjo ugodnja v pro
storu zaradi fizičnega dela, ki gaje 
potrebno v zvezi s tem opraviti.

Glede na to, da smo se odločili, 
da je  perspektiva te doline turi
zem, je uporaba manj škodljivih 
goriv skoraj nuja, saj ni realno 
pričakovati razvoja turizma v 
ekološko spornem okolju. Plini
fikacija bi bila v zvezi s tem pravi 
korak naprej, pri čemer pa se se
daj pojavljata dve varianti.

Kot prva varianta nastopa ze
meljski plin, ki je«ekološko pri
jazno« gorivo, ima relativno vi
soko energetsko vrednost, je  ce
nen, varen, saj je lažji od zraka in 
zaradi odoriranosti z markapta- 
nom lahek za indikacijo netesno- 
sti, njegova uporaba pa bistveno 
zviša stopnjo ugodja v prostoru.

Možnost, da zemeljski plin 
pripeljemo v našo občino, je  po
vsem realna, saj v sosednji občini 
Velenje že poteka akcija plinifi
kacije, ki bo zemeljski plin pripe
ljala do vasi Gorenje. Kapaciteta 
tega plinovoda bo dovolj velika,

da bo zadovoljila tudi potrebe od
jemalcev plina v občini Mozirje.

Gledano s tehnične plati je  v 
tem trenutku jasno to, da bi se na 
plinovod priklopili pri tovarni 
Gorenje Keramika v Gorenju, od 
koder bi tekel plinovod v našo 
občino, kjer je  glede na stroške 
razvodnih instalacij realna plini
fikacija v KS Mozirje, Nazarje in 
Rečica ob Savinji, ki so dovolj 
strnjeno naseljene. V vsaki KS bi 
bila instalirana merilno-reduci- 
rana postaja, kjer bi se tlak iz pri
marnega plinovoda, ki znaša 10 
bar, reduciral na 1 bar, od tu pa bi 
plin po plastičnih cevovodih pri
peljali do potrošnikov. Cena ta- 
kevariante znaša od 4.000 do
6.000 DEM in vsebuje vse stroš
ke do izločilnih naprav pri po
rabnikih. Cena je  odvisna od 
odobritve kreditov, ki naj bi po
krili približno polovico stroškov 
za infrastrukturne naprave, mož
nosti pridobivanja ekoloških sred
stev in eventuelne oprostitve pla
čila carine za uvoženo opremo, ki 
se proizvaja v Nemčiji. Kontakti s 
proizvajalcem te opreme so že 
vzpostavljeni.

Druga varianta, ki seje pojavi- 
lašele pred kratkim, je ogrevanje z 
naftnim plinom propan-butan. 
Ta izvedba ima to prednost, daje 
povsem neodvisna od poteka ak
cije plinifikacije v velenjski obči
ni. S podjetjem Evropllin d.d. po
tekajo razgovori o izgradnji pi
lotne plinske postaje za omenjeni 
plin. Razvodne instalacije do po
rabnikov bi bile prilagojene ze
meljskemu plinu za primer kas
nejšega priklopa na plinovod.

Cena te variante znaša približno
5.000 DEM, vendar je tudi tu še 
potrebno preveriti možnost even- 
tuelnih carinskih olajšav pri uvo
zu opreme. Dodatna ugodnost te 
variante je  možnost najema ci
stern za plin za 5 let, pri čemer se 
lahko v posameznih primerih iz 
ene cisterne oskrbuje več porab
nikov.

Po krajevnih skupnostih bodo 
v bližnji bodočnosti organizirani 
informativni sestanki, kjer bodo 
lahko zainteresirani občani dobili 
vse potrebne strokovne podatke. 
Že sedaj pa je potrebno poudariti, 
da je  uspeh akcije plinifikacije 
odvisen predvsem od interesa 
med občani, saj le dovolj velika 
množičnost lahko v končni fazi 
zagotavlja zaželjene rezultate.

FRANCI KOTNIK

Krajevna skupnost Luče je bila v no
vembrskih poplavah med najbolj prizade
timi. Prizadela je ni le vodna ujma, ampak 
tudi zemeljski plazovi ogromnih dimenzij, 

S ki so drseli dobesedno z vseh okoliških 
pobočij, tako da praktično ni bilo krajana, 
ki ne bi bil tako ali drugače prizadet.

V ujmi so bile popolnoma porušene 4 
stanovanjske hiše, pod vodo je bilo 5 sta
novanjskih hiš, 3 stanovanjske hiše pa so 
bile zaradi vode ali plazov tako poškodo
vane, da so praktično neuporabne za bi
vanje. En stanovanjski objekt je ostal ne
poškodovan, vendar je zaradi ogroženosti 
po mnenju strokovnjakov tudi odpisan. 
Poleg tega je bilo poškodovanih še več 
gospodarskih poslopij, odnesenih ali dru
gače prizadetih pa še vrsta drugih manjših 
objektov in materialnih dobrin. Poleg tega 
je bila močno poškodovana, na več delih 
pa popolnoma uničena komunalna, cest
na in ostala infrastruktura v krajevni 
skupnosti.

Pomoč, ki je po poplavah prihajala v 
Luče, je bila resnično velika inje presegla 
vsa pričakovanja krajanov. To je bila po
moč, ki sojo pošiljali posamezniki, razne 
organizacije (predvsem humanitarne), dru
štva in podjetja iz Slovenije in zamejstva. 
Največ te pomoči je bilo v obliki hrane in 
oblačil, tehničnega in gradbenega materia
la ter finančnih sredstev in sponzorstva.

O razdeljevanju pomoči smo v okviru 
kriznega štaba oz. krajevne skupnosti vo
dili točne evidence, ki so vsem krajanom, 
darovalcem in drugim zainteresiranim 
vseskozi na voljo na sedežu KS v Lučah. 
Ker vlada med krajani največje zanimanje 
za prispelo finančno pomoč in njeno raz
deljevanje, navajam na kratko prihodke in 
grobo razdelitev te pomoči:

1. Pri KS Luče je evidentirana pomoč, 
ki so jo posamezniki, društva, razne orga
nizacije in podjetja osebno izročili poplav- 
ljencem, vendar evidenca zajema le po
moč od tistih darovalcev, ki so KS prosili 
za nasvet pri razdeljevanju. Višina te po
moči znaša 4.542.911,00 din, 403.000 
ATS in 17.073 DEM. Pri razdeljevanju te 
pomoči je KS imela le posredno vlogo s 
tem, da je darovalcem svetovala, kdo od 
poplavljencev je pomoči najbolj potreben, 
če se darovalci že sami niso predhodno od
ločili, komu bodo namenili sredstva.

2. Na žiro račun KS Luče je bilo 
osebno-poimensko za prizadete v poplavi 
nakazano 756.096,00 din, razdeljeno pa
856.096.00 din. Razlika 100.000,00 din 
izhaja iz tega, ker eno podjetje, kije svoji 
delavki obljubilo pomoč preko ZR KS 
(KS ji je to pomoč tudi izročila) še do da
nes ni poravnalo svojih obveznosti do KS.

3. KS Luče je od občine Moziije prejela
3.544.500.00 din iz naslova solidarnost
nih sredstev — stanovanjski del. Poplav- 
ljencem smo iz tega naslova razdelili 
3.582.000,00 din, in sicer po kriterijih, ki 
so jih priporočile strokovne službe SO 
Moziije. Predlog zarazdelitev je pripravil 
5 članski odbor pri kriznem štabu, potrdil 
pa Svet KS.

4. Poleg tega je bilo na ŽR KS Luče od 
raznih darovalcev nakazano še

Pozabi oteto

1.835.000,00 din za odpravo posledic po
plav v KS Luče ter od občine Moziije iz 
solidarnostnih sredstev — za sanacijo in
frastrukture 4.500.000,00 din. Ta sredstva 
se bodo porabila za sanacijo najnujnejših 
infrastrukturnih objektov v KS Luče po 
programu, ki ga je na zadnji seji (dne 8.3. 
1991) sprejel Svet KS Luče.

SVET KRAJEVNE SKUPNOSTI 
LUČE SE V IMENU VSEH POPLAV
LJENCEV VSEM DAROVALCEM ZA
HVALJUJE ZA IZKAZANO HUMA
NITARNO POMOČ.

Preveč je bilo darovalcev in vseh tistih, 
ki so pomagali s fizičnim delom odpravlja
ti posledice poplav, da bi se lahko vsem 
osebno zahvalili, zato vzemite vsi, ki ste 
kakorkoli pomagali pri popoplavni sana
ciji Luč, gornji suhoparni stavek vendarle 
kot izraz iskrene zahvale vseh Lučanov.

Po poplavi so se v sanacijo vključila 
podjetja in obrtniki. Največja dela so bila 
opravljena pri čiščenju vodotokov ter iz
delavi provizorijev uničenih infrastruk
turnih objektov. Z manjšimi motnjami so 
dela potekala nekako do sredine decem
bra, nato pa skoraj povsem zastala. Na
stopila je zima.

V času po poplavi smo imeli v Lučah 
celo vrsto najrazličnejših strokovnjakov, 
ki so nam obljubljali, da bodo preko zime 
ustvarili najnujnejše projekte, da bi se 
spomladanska sanacija lahko nemoteno 
začela. V istem času smo imeli v Lučah ce
lo vrsto političnih in strankarskih velja
kov, ki so nam prinašali pomoč in pred
vsem obljube. Skoda v naši krajevni 
skupnosti so si prišli pogledat predstavniki 
številnih vladih resoijev, v Lučah sta bila 
predsednik vlade gospod Lojze Peterle in 
predsedik predsedstva republike Slovenije 
gospod Milan Kučan. Vsi so nam obljub
ljali pomoč, obljubili so, da bo republika 
letos začela z gradnjo ceste Luče—Ljubno 
in sanacijo ceste v Podvolovljek.

Žal pa dogajanja kažejo, da letos ne bo s 
cesto Ljubno—Luče nič, niti cesto v Po
dvolovljek. Se več, ni baje denaija niti za 
sanacijo plazov, za popravilo in sanacijo 
gozdnih cest. Se več, zmanjkalo je celo 
obljub!

In še to: na območju nerazvitih in ob
mejnih krajevnih skupnosti Luče in Sol
čava so nam v slabem letu dni ukinili 
okrog 150 delovnih mest, kjer so si ljudje 
iz teh demografsko ogroženih predelov 
služili kruh. Kljub temu, da smo Lučani 
postali apatični zaradi navedenega in po
zabljenih obljub in obupani, nam beseda 
zahvale za vse, kar nam je bilo dobrega 
stoijeno, ne zastane v grlu. Ob vsaki bese
di zahvale pa spontano dodamo še besedo 
prošnje, da nas, za božjo voljo, ne morete 
pustiti same v nesreči in opozorilo, da mo
ramo biser, ki nam je padel v blato očistiti, 
sicer bo izgledal slabše kot navaden ka
men. To pa bi bila škoda, kajne?!

SDP O EKOLOGIJI
Stranka demokratične pre

nove Slovenije je  na kongresu 
v Novi Gorici opredelila način 
organiziranja interesnih ozi
roma frakcijskih oblik dela 
znotraj stranke. Te interesne 
oblike imajo zagotovljeno av
tonomnost, pravico do ločene
ga mnenja in do avtonomnega 
nastopa.

Najdaljši staž delovanja ima 
pri SDP Slovenije zelena frak
cija. Na pobudo številnih naših 
članov smo tudi v Mozirju 
ustanovili frakcijo zelenih. Na 
ustanovnem zboru smo opre
delili osnovne smeri delovanja 
in izvolili vodstvo. V  poslovni
ku smo zapisali, da je  to

združba somišljenikov za spod
bujanje, konkretizacijo in iz
vajanje ekoloških in iz njih iz
hajajočih političnih iniciativ. 
V frakciji lahko deluje vsak
do, ki sprejema njen program 
in poslovnik, v njo se prosto
voljno povezujejo člani in ne
člani stranke.

Na prvem sestanku vodstva 
zelene frakcije smo začrtali 
prve korake in se dogovorili o 
metodah delovanja. Ne želimo 
nikomur konkurirati, ampak 
zbrati okoli sebe ljudi, ki jih  
varstvo okolja zanima ne gle
de na politično prepričanje.

Svoje ugotovitve in stališča 
bomo propagirali predvsem

skozi javne medije, opozarjali 
in dajali iniciative vsem tistim, 
ki so sistemsko povezani in 
odgovorni za varstvo okolja. 
Frakcija bo v stalnem stiku s 
Klubom delegatov stranke in 
bo na ta način prenašala po
bude in ugotovitve na lokalne 
oblastne organe.

Člani frakcije smo prepri
čani, da je  tudi p našem okolju 
marsikaj takšnega, kar kaže 
odpraviti ali izboljšati, pa za to 
ni potrebnih velikih sredstev, 
temveč le osveščenost in do
sledno izvajanje že sprejetih 
zadolžitev.

SDP MOZIRJE

Predsednik sveta 
KS Luče: 

TONI BREZNIK

Ljudsko izročilo je bogastvo vsakega naroda. Iz njega se učimo modrosti in poznavanja 
naših prednikov. Vsako desetletje, ki mine, poraja nevarnost pozabe raznih pregovorov, 
verovanj, vraž, in še bi lahko naštevali, koliko tega pobere čas.

Številni omikani ljudje so si prizadevali ohraniti ljudsko izročilo te ali one vrste s tem, 
da so zapisovali razne pesmi, opisovali običaje, ohranjali viže in podobno. Med takevsodi 
tudi učitelj Franjo Mlinšek, kije služboval zunaj doline, bil pa je poročen z Mozirjanko in 
je  tako marsikaj zabeležil na obiskih po dolini Velenjski muzej pripravlja izdajo njegovih 
zapisov, ki bodo tudi za nas zanimivi saj marsikaj omenja, kar so mu povedali stari ljudje 
v krajih ob Savinji in Dreti 

Pa prisluhnimo!

\s

Pesem od Nove Stifte
Jezus je ženin naš, ljubi gospod, 
cerkvi zaročeni in tudi povsod, 
žegnani mašniki božji namestniki 
so starešnet gospodov na svet

Jezus pa tudi prantferetje ima, 
srečen je  tisti kir to srečo ima, 
to je  vsak tisti fant, kir 'ma nedovžen 
gvant,
pušelček bev, ko Jezus vesev.

Cerkev tud’ nuca veliko družic, 
kolikor jih pride nedolžnih deklic,
Ona vse rada ima, vsaki svoj krancel da, 
deb’ ga na svet nosile več let

Lepa je  svatovšna, lubi kristjan, 
vsi ste povabljeni danes ta dah, 
saj ste vsi farmani cerkvi prilagali 
saj ste lepo obcirali jo.

Cerkev je  bila pa stara poprej, 
kot lepa mlada nevesta je  zdej, 
vsa je  premalana, lepo obcirana, 
to je  zares podoba z nebes.

Dolgo prepevati cajt ne pusti,
maler je  vreden tud’ svoje časti
Bog mu je  pamet zbrav, dab’ mu še zdravje dav,

■ da znav je  lepo izmalati jo.

Ker boste farmani vsi pokopani 
v cerkev hojdili vsi verni kristjani — 
najdli bodo ta cir, vošli vam večni mir,
Bog nam daj, vsem skupaj svet’ raj.

Pesem je zapisana kot v Mlinškovem zapisu. Po premišljanju bi jo lahko uvrstili v & 
okoli 1856. leta, koje Fantoni poslikal novozgrajeno cerkev (1854), saj govori ljudsk 
pesnik o »maleiju«, ki da jo je obciral. Stara, lesena cerkev v Novi Štifti je bila leta 185( 
žrtev ognja, zato pesem tako poudaija lepoto in veličino nove cerkve. Tako bi nekaki 
lahko sklepah, daje pesem nastala ob otvoritvi nove, že poslikane cerkve sv. Marije \  
Novi Štifti.

A. VIDEČNIK

( jp )

Kulturnemu prazniku 
»v spomin«



OBVESTILO ŠOFERJEM
Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu in avto šola 
TRAFFIC d.o.o. organizirata v mesecu maju 1991 za vse voz
nike vozil na motorni pogon preverjanje znanja o cestno pro
metnih predpisih.
Preverjanje se vrši na testnih polah, je brezplačno in anonimno, 
po želji pa lahko vsak dobi še dodatno pojasnilo »desnega pravi
la« vožnje v križiščih.
Izvaja se dvakrat tedensko, vsak torek in petek od 17.00 do 
20.00 ure v učilnici avto šole TRAFFIC Mozirje.
Pozivamo vse voznike in jim priporočamo, da se v čim večjem 
številu udeležijo ter preizkusijo in obnovijo svoje znanje iz cest
no prometnih predpisov.

Svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu

V O D L A N  F R A N C  

V o j v o d e  S t e p e  1 4 8  

1 1 0 0 0  B E O G R A D

Prodam novozgrajeno stanovanjsko hišo, visokopritlično s pod
strešjem v Varpoljah št. 43. Izdelana dva dvosobna stanovanja, 
vseljiva takoj. Zemljišča okrog hiše cca 7 arov —ograjeno. 
Cena po dogovoru. Informacije na tel. 011-492-902 — Vodlan 
Franc. Osebno pa sem dosegljiv v Varpoljah 43 od 10. do 28. 
aprila in od 20. maja do jeseni 1991.

OPOZORILO
Opozarjamo rejce prašičev v občini, da ne kupujejo prašičev, ki 
jih pripeljejo na naše območje, z dokumenti sumljivega izvora, 
trgovci — prevozniki. V republiki Srbiji razsaja klasična prašičja 
kuga.
VETERINARSKA INŠPEKCIJA

Košnjo oddamo 
na površini hektarja in pol.

Deleja, Brdce, Mozirje

Z A H V A L A
Ob boleči izgubi naše ljube mame, stare mame in 

prababice

Jožefe Vertot
iz Florjana

se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje, darovano cvetje in svete maše, 
gospodu župniku za opravljen obred in govorniku Petru Po
točniku za poslovilni govor. Hvala vsem, ki ste jo  številno 
pospremili na njeni zadnji poti, nam pa v iskrenem sočutju 
stali ob strani in nam nesebično pomagali. Iskrena hvala Mici 
in Ivanu Pergovnikovima za vso pomoč.

Vsi njeni

Z A H V A L A
Ob težki in neozdravljivi bolezni seje pretrgala nit živ

ljenja 83-letnemu očetu

Francu Potočniku
iz Juvanja

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam pomagali v teh bo
lečih trenutkih. Iskrena hvala sosedom, vaščanom, sorodni
kom, gospodoma — župniku in nečaku Janezu za opravljen 
cerkveni obred, gasilcem in govorniku za poslovilne besede 
ter vsem ostalim za darovano cvetje in za izrečeno sožalje.

Žalujoči: žena Marija, sin Branko z ženo Marijo 
ter vnukinja Branka, Darija in Marija

POGREBNE STORITVE
Hitro in solidno že dalj časa opravljamo kompletne storitve s področja 
pogrebne dejavnosti, in sicer:
— dobava kompletne pogrebne opreme (krste, križi, žare)
— postavitev mrtvaškega odra na domu
— vse vrste prevozov, vključno prevozi na upepelitev v Ljubljano
— dobava in montaža betonskih žarnih niš s prevleko za primer žar

nega pokopa
— ureditev kompletne dokumentacije v primeru smrti 

Vse vrste krst se nahajajo:
— mrliška vežica Mozirje, kijih lahko izda Florjane Franc, Cesta na Vrhe 
28, Mozirje, tel. 831-617, in
— mrliška vežica Ljubno, kijih lahko izda Golob Janez, Ter 7, Ljubno, tel. 
841-089 ali 841-211 ali 841-289.

Delamo non-stop, če nas potrebujete, pokličite telefonsko številko 721- 
667 ali 721-395.

IVAN STEBLOVNIK, Parižlje 11/c, 63314 BRASLOVČE

M E R C A T O R

— ZGORNJESAVINJSKA KMETIJSKA ZADRUGA 
MOZIRJE

objavlja
JA VNO LICITACIJO
za prodajo naslednjih rabljenih osnovnih sredstev:

Zap.
št.

Predmet Izklicna 
cena din

1. Kamion TAM 130-11 6 t
letnik 84 60.000,00

2. Kamion MAGIRUS 310 90.000,00
3. Trosilec hlev. gnoja

Krpan 40 20.000,00
4. Sortimi stroj za jajca

(12000 kom/uro) 70.000,00
5. Sortimi stroj za jajca

(6000 kom/uro) 30.000,00
6. Izkopač krompirja 4.000,00
7. Pomivalni stroj

Kovinastroj 15.000,00
8. Razmnoževalni stroj

REX ROTARY 2.500,00
9. Kamion TAM 110 T 10,

kiper, letnik 1979 120.000,00

Licitacija bo v petek, dne 10. 5. 1991:
— ob 11. uri v Ljubiji za pomivalni in razmnoževalni stroj,
— ob 12. uri v Sp. Rečici za vsa ostala osnovna sredstva. 
Ogled je možen 3 dni pred licitacijo v Sp. Rečici in Ljubiji. 
Interesenti morajo vplačati varščino 10% od izklicne cene eno 
uro pred licitacijo pri blagajni mehanične delavnice oz. blagajni 
v Ljubiji.
Prometni davek je  vkalkuliran v ceno. Kupec mora plačati kup
nino pred prevzemom, vendar najkasneje v roku 3 dni po 
licitaciji.
Licitacija bo po sistemu videno-kupljeno. Morebitne informaci
je lahko dobite po telefonu 831-338.

E L K R O J

Moziije p.o.

Razpis kadrovskih štipendij 
za šolsko leto 1991/92

Naziv
šole

Smer
izobraževanja

Štev.
štipendij

SŠBK Celje konfekcionar 15

Kandidati morajo prijavi za štipendiranje na obrazcu SPN-1 
(DZS 8,40) priložiti potrdilo o vpisu v šolo in fotokopijo zad
njega šolskega spričevala.
Prijave sprejemamo v kadrovsko splošnem sektorju do vključno 
30.6 .1991.

S
funmpuLerl

Osebni računalniki 
z nemškim A-testom, 
tiskalniki ter ustrezna 
periferna oprema

RAČUNALNIŠKI
INŽENIRING

Zastopa in prodaja 
MEGA COMPUTER 
računalniški inženiring 
Solčava 50/a, 63335 Solčava 
Fax: 061 314-394
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Krasna si, bistra hči planin 
brdka v prirodni si lepoti, 
ko ti prozornih globočin, 
obnove nujne trud ne moti.

Reorganizacija 
kmetijske pospeševalne 
službe

Sorazmerno dobri politični in 
gospodarski pogoji za razvoj kme
tijstva so v sedemdesetih letih po
gojevali sprejetje družbenega do
govora o organizaciji in delu 
kmetijske pospeševalne službe. 
Služba je  delovala v kmetijskih 
zadrugah, območnih kmetijskih 
zavodih in Republiškem centru 
za pospeševanje kmetijstva pri 
Zadružni zvezi Slovenije.

Delala je predvsem na uvaja
nju tehnoloških novosti (nove 
sorte poljščin, intenzivne načine 
rabe travnatega sveta, nove pas
me, kmetijsko mehanizacijo, novi 
gospodarski objekti ipd.), za kate
re so bili na voljo ugodni investi
cijski-krediti. V osemdesetih letih 
je  gospodarska kriza povzročila 
zastoj v razvoju kmetijstva. Za to 
obdobje so značilne močne inter
vencije države, t.j. pogojevanje 
spodbud za razvoj kmetijstva in 
nabavo repromaterialov z oddajo 
kmetijskih pridelkov. Ker je  in
terveniranje države potekalo pre
ko kmetijskih zadrug in kmetijske 
pospeševalne službe v zadrugah, 
je  ugled služb močno padel.

Spremembe, ki so se v naši 
družbi pričele v zadnjem času 
(uvajanje tržnega gospodarstva, 
nove oblike lastnine) so zajele tu
di področja kmetijstva. Pospeše
valci v osnovni pospeševalni mre
ži pri ZKZ Moziije smo z letom 
1991 zasedli delovna mesta kme
tijskih svetovalcev na oddelku

pospeševanja pri območnem kme
tijskem zavodu Celje. Za področ
je  občine Mozirje so po republiš
kem ključu predvideni štiije kme
tijski svetovalci in kmetijsko go
spodinjska svetovalka. Kmetijski 
svetovalec dela z vsemi zaintere
siranimi za kmetijsko dejavnost 
na območju, za katerega je  zadol
žen, ne glede na proizvodno sode
lovanje kmeta s kmetijsko zadru
go. Težišče dela bo še vedno na 
strokovnem delu pri iskanju na
jugodnejših gospodarskih reštiev, 
učinkovitem usmeijanju različnih 
spodbud za povečanje obsega 
pridelave in prireje na kmetijah 
ter s tem povečanje dohodka 
kmetije in izboljšanje kakovosti 
življenja kmečke družine. Služba 
bo izdelovala usmeritvene pro
grame za kmetije, pripravljala in 
izvajala izobraževalni program za 
kmete in člane njihovih družin 
(predavanja, tečaji, ekskurzije), 
svetovala pri izvajanju zemljiških 
operacij in uveljavljala družbene 
spodbude za kmete.

Sedež službe je  v Moziiju, za 
pokrivanje terena gornjega dela 
doline pa na Ljubnem. Zaradi 
kadrovske problematike trenutno 
delata na terenu le dve svetovalki, 
za področje Moziija, Rečice, Ko- 
karij, Šmartnega in Bočne je za
dolžena Štefka Goltnik, ža pod
ročje Gornjega Grada, Nove Štif
te, Ljubnega, Luč in Solčave pa 
Bernarda Prodnik.

Za vse zgoraj navedene informacije nas lahko dobite na kmetijskih 
obratih po sledečem razporedu:

Moziije
Rečica
Šmartno
Ljubno
Luče
Gorenji Grad

vsak ponedeljek 
vsak ponedeljek 
vsak četrtek 
vsak torek 
vsak ponedeljek 
vsak torek

od 7. - 
od 1 1 .-  
od 8. - 
od 8 ,-  
od 8 ,-  
od 11 .-

10. ure 
13. ure 
10. ure 
10. ure 
10. ure 
13. ure

Od julija dalje pa bo delitev terena sledeča:
1. Ribič Vida za področje Radmiija, Luč, Solčave (Luče ob ponedelj

kih od 8. —  10. ure, Ljubno ob sredah od 7. — 10. ure)
2. Prodnik Bernarda za področje Ljubnega, G. Grada in Nove Štifte 

(Ljubno ob ponedeljkih od 8. — 10. ure, Gornji Grad ob torkih od 
8. — 10. ure)

3. Mikek Marjana za področje Rečice in Moziija (Moziije ob pone
deljkih od 7. —  10. ure, Rečica ob ponedeljkih od 11. —  13. ure)

4. Goltnik Štefka za področje Kokarij, Šmartnega in Bočne (Moziije 
ob ponedeljkih od 8. —  11. ure, Šmartno ob četrtkih od 8. —  10. 
ure, Bočna ob četrtkih od 10. —  12. ure)

5. RITHER Milena za področje gospodinjskega svetovanja in kmeč
kega turizma, sedež bo v Moziiju (za informacije na voljo ob pone
deljkih od 7. — 10. ure).

Tak plan dela smo določili 
zato, da bomo več časa lahko pri
sotni na terenu in zagotovili tes
nejši stik z zainteresiranimi. Prav 
je, da povemo, da na enega sveto
valca v občini pride 3.200 ha 
kmetijskih zemljišč ali 2.000 ha 
obdelovalne zemlje, nekje 350 
kmetij z nad 0,5 ha kmetijske 
zemlje.

Gre za prehodno obdobje, ko 
je  še veliko nejasnosti in nedore

čenosti glede globalnih družbenih 
sprememb. Tako v bodoče, pred
vsem pa sedaj, bo potrebno tesno 
sodelovanje službe z ZKZ, ki je 
do sedaj vodila te akcije. Sveto
valna služba se zaveda zahtevno
sti poklica svetovalca, saj so za
hteve le na videz enostavne, še 
posebej, če upoštevamo sedanje 
ekonomsko stanje slovenske druž
be.

SVETOVALNA SLUŽBA

S E R V I S

H L A D N I L N I K I ,

Z A M R Z O V A L N I K I  V S E H  V R S T
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pokličite:
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PISMA BRALCEV

Mesec
pravijo, je najlepši mesec v letu. Prvi 
maj, praznik delovnega ljudstva, 
Cerkev ga posveča Mariji, MAJ 
1945 pa je nam in svetu prinesel mir 
in svobodo. Veselje, da smo živi in 
svobodni v svojih domovih je kalila 
samo žalost za tistimi, ki niso dočaka
li tega maja in so se v krstah vračali 
domov. Potem so se vrstili maji, tekla 
so leta v delu in odrekanju, vse pa z 
geslom »Za boljšo prihodnost naših 
otrok«. Geslo seje uresničevalo in iz 
ruševin se je dvigala naša domovina 
obnovljena in prenovljena.

In spet je prišel MAJ 1980. Prvi

Občinski praznik?

dnevi maja in zadnji dnevi človeka, ki 
nas je petintrideset let varno vodil v 
razburkanih tokovih svetovne politi
ke.

Zahtevane od VZHODA in snub
ljene od ZAHODA nas ni prodal, 
ostali smo SVOJI.

Še njegova smrt je izpričevala mir. 
Ob njegovem grobu so stali eden zra- 

' ven drugega sprti državniki sveta in se 
bolj kakor mi spraševali, kaj bo z Ju
goslavijo brez Tita.

In MAJ 1991, ali nam bo prinesel 
mir, varnost in kruha za vse?

VERA POLIČNIK

Na vse bolj glasna vprašanja o 
tem, ali se naj občinski praznik, ki 
obuja spomin na zaključne boje za 
osvoboditev doline, praznuje še v 
tem smislu ali ne, bi želeli dodati 
tudi mnenje borčevske organizacije 
v občini Mozitje.

Smo odločno za to, da gledamo 
na dogajanja v naši bližnji preteklo
sti z očmi objektivnosti in zgodo
vinskih resnic. Kritični oceni se ni
kakor ne kaže izogibati, vendar pa 
je po našem mnenju to stvar stroke, 
ki mora na določena vprašanja v 
zvezi z vojnimi časi odgovoriti. 
Vsevprek ne kaže ocenjevati stvari 
z negativnim poudarkom, ker bi na 
ta način spet lahko govorili o eno
umju, za katerega se tudi mi ne na
vdušujemo. Tedaj je treba strpno in 
razumno razmišljati tudi o prazni
ku, ki dejansko spominja na veliko 
dejanje, saj osvobajanje najmočnej
še okupatorske, postojanke v dolini 
Mozitja ni bila lahka, niti enostav
na naloga. To priznavajo celo teda
nje okupatorske izjave in poročila.

Torej gre za vojaško dejanje proti 
okupatoiju, ki je zagrešil številne 
zločine nad našimi ljudmi in pre
moženjem.

Mislimo, daje treba v teh okvirih 
ocenjevati pomen občinskega praz
nika, vsaka politizacija pa bi po
menila le neprimerno zanikanje 
zgodovinskih dejstev in z njimi vred 
tudi naših naporov za osvoboditev 
izpod jarma okupatoija.

Poudaijamo posebej in še en
krat, da smo za objektivno presoja
nje dogajanj med zadnjo vojno, 
vendar pa menim, da občinski 
praznik tak, kakršnega smo doslej 
praznovali in spomin na osvobodi
tev doline, s tem, koje padlo Mozir
je, ne more vznemirjati nikogar, niti 
zbuditi nejevolje med nepristran
sko mislečimi ljudmi v naši občini. 
Sicer pa smatramo, da je oblika 
praznovanja stvar nadaljnje pre
soje.

Občinski odbor 
ZZB NOV Mozirje

Kaj naj bi slavili?
Kot je znano, so nekatere skupine 

v Sloveniji prevzele nalogo za pripra
vo in izvedbo proslave in praznova
nja petdesetletnice OF. Vse lepo in 

. prav, če se ne bi potem zgodilo to, kar 
seje zgodilo. Še prej pa je potrebno 
vedeti, da 27.4.1941 ni bila ustanov
ljena frontna organizacija z imenom 
OF, ampak je bila tega dne v Vidmar
jevi vili pod Rožnikom ustanovljena 
»protiimperialistična fronta«, naper
jena zoper Angleže in tudi zoper osta
le zahodne zaveznike. Ohranjeni so 
pisni dokazi, da so slovenski komuni
sti še takrat bili na strani Nemcev in 
Hitlerja, zaradi pakta, ki gaje ta skle
nil s Stalinom.

In potem se je zgodilo tisto 
najhujše:

— daje OF, ki jo je vodila KP, iz
rabila tujo okupacijo za izvedbo ko
munistične revolucije in s tem pogna
la slovenski narod v bratomorno 
vojno;

— daje OF neizvana pričela izva
jati krvavo likvidacijo zvestih sinov 
našega naroda, posebno še nosilcev 
katoliških struktur in to krvoprelitje 
povzdignila do približno tisoč žrtev, 
preden je bil osnovan proti njej kak
šen oborožen odpor;

— da se je OF borila zgolj za 
oblast, odnosno monopol oblasti, je 
razvidno tudi iz njenega ukaza po 
nemškem napadu na SZ, da se mora
jo vsi Slovenci boriti proti okupatorju 
le pod vodstvom OF. Kdor bi se boril 
izven tega okvira, je že veljal za na
rodnega izdajalca in zaslužil smrtno 
kazen.

Zato slaviti ustanovitev OF pome
ni, slaviti nezaslišano prevaro in laž. 
Vse ljudi je mogoče varati nekaj časa, 
nekaj ljudi je mogoče varati ves čas; 
ni pa mogoče varati vseh vedno!

IVAN GLUŠIČ

»Zganjanje politike zastonj«
Nepodpisani članek z gornjim naslo

vom smo lahko prebrali v marčevskih 
Savinjskih novicah. Sama vsebina pa 
me spominja na podobne članke v Novi 
Dobi. Rad bi opozoril predvsem na sta
vek, kije zavedel marsikaterega bralca, 
pa tudi kakšnega skupščinskega po
slanca. Avtor namreč piše: »V osnutku 
proračuna občine Mozirje za letošnje le
to je (bila) precejšnja postavka za finan
ciranje strank....)«. Škoda, da niso bile 
navedene tudi konkretne številke. Da bi 
imeli bralci realne številke sredstev, ki 
so iz občinskega proračuna namenjena 
strankam, naj navedem nekaj podatkov 
iz osnutka proračuna. Proti koncu leta 
1990 so štiri stranke Demosa prejele 
mesečno 41.000,00 din. V osnutku le
tošnjega proračuna pa piše: lanskoletna 
sredstva za obdobje maj-december 
1990 so preračunana na celotno obdob
je, ter zmanjšana za 16%. Vsem sedmim 
strankam v naši občini je bilo po osnut
ku letošnjega proračuna namenjeno 
752.197 din ali 0,7% celotnega prora
čuna, od tega je bilo namenjeno štirim 
strankam Demosa 429.828,00 din, kar 
je mesečno 35.819,00 din. Ta že za 16% 
zmanjšana sredstva pa so bila na pred
log predsednika izvršnega sveta zmanj
šana še za 40%. Skupno zmanjšanje na- 
pram lanskemu letu je torej 56%. Na 
novo izračunana sredstva naj bi bila za

Ljubno si želi sodobne prometne rešitve

vseh sedem strank v občini 468.776,00 
din, ali 0,4% proračuna. Od tega naj bi 
štiri stranke Demosa prejele 260.000,00 
din, ali mesečno 21.666,00 din. Naša 
stranka Slovenskih krščanskih demo
kratov bo v letošnjem letu prejela me
sečno 5.416,00 din, od članarine pa 
zberemo mesečno še okoli 2.500,00 
din. Za primeijavo lahko navedem, da 
mesečno plačamo za stroške najemnine 
poslovnega prostora, ogrevanje, elek
triko in telefon okoli 3.500,00 din.

Ne morem si zamisliti, kako naj s ta
ko skromnimi sredstvi uspešno deluje
mo? Ne verjamem pa, da se bomo 
strankarski aktivisti zaradi 283.000,00 
din, ki so bili odvzeti strankam, v pri
hodnosti vozili po kaj boljših cestah kot 
danes.

Čudi pa me, da so člani izvršnega 
sveta in avtor članka spregledali pod 
točko 4.4. kjer piše, da znašajo prizna
valnine borcem 8% več kot v letu 1990 
in so planirane za leto 1991 v višini
3.772.294,00 din, kar je 3,6% pro
računa.

Menim, da bi bil zanimiv tudi poda
tek, koliko je stalo proračun zganjanje 
politike nekaj zadnjih let. Mogoče pa 
bodo v naslednjih Novicah tudi ti 
podatki?

ŠTEFAN MATJAŽ

V članku pod gornjim naslo
vom, ki je  bil objavljen v tretji 
številki »SAVINJSKE NOVI
CE«, marec 1991, avtor članka 
dr. Jože Zagožen med ostalim 
ugotavlja, da ni slišal kakšnih 
zares prepričljivih argumentov 
proti obvoznici. Gre za krajšo 
varianto obvoznice ter bi v zvezi 
s tem opozoril na nekatera dej
stva, ki so vsaj po mojem mne
nju le pomembna.

Ljubno ob Savinji zaenkrat še 
nima ureditvenega načrta ter 
tako tudi še ni urejen njegov bo
doči razvoj. Gradnja obvoznice 
brez predhodnega ureditvenega 
načrta lahko za vedno onemo
goči normalni razvoj kraja.

Obvoznica normalno »obvo
zi« celotno naselje. Predvidena 
krajša obvoznica bi se naj pri
ključila na obstoječo cesto pri 
»Janezovem kozolcu«, to  je  sre
di naselja, ki se širi proti Lučam 
z novimi gradnjami. Tako bi te
žak prom et še vedno vozil skozi 
del naselja (Lah, Papeža, Češ- 
povci itd.) ter bi tako del kraja
nov še vedno bil prizadet s tež
jim  prom etom , samo naselje pa 
bi bilo nenormalno razdeljeno.

Ljubno in Zgornja Savinjska 
dolina imata svojo perspektivo 
le v razvoju turizma, kar je  tudi 
določeno v veljavnih aktih Obči
ne Mozirje in kar m ora upošte
vati tudi ureditveni načrt kraja.

D a bi zgornja Savinjska doli
na ostala ohranjena, je  Skup
ščina občine Mozirje sprejela 
odlok o razglasitvi naravnih 
znamenitosti ter kulturnih in 
zgodovinskih spomenikov na 
območju občine Mozirje (Urad
ni list SRS, št. 27 z dne 10. 7. 
1987). Po tem odloku je  med 
ostalim zaščitena kot naravni 
spomenik Savinja od izvira do  
Ljubnega, kot naselbinski kul
turni spomenik celotno naselje 
Ljubno in kot umetnostni spo
menik župnijska cerkev sv. Eli
zabete na Ljubnem. Kdor pozna 
Ljubno, ve, da je  enkraten po
gled iz Kolovrata ali od kje 
drugje na jez »pod cerkvijo« (ki 
g a je  povodenj odnesla in ga bo 
nujno obnoviti), na cerkev sv. 
Elizabete, na Rosule, na cerkev 
sv. Primoža in v ozadju na 
Raduho.

Izvršni svet Skupščine občine 
Celje je  v pismu z dne 17. 12. 
1990, poslanem izvršnemu sve
tu Skupščine občine Mozirje in 
Krajevni skupnosti Ljubno, med 
ostalim navedel: »Opozarjamo, 
da nestrokovne in ne dovolj 
premišljene odločitve urejanja 
prom eta lahko vnesejo v dolino 
več škode, kakor pa jo  je  naredi
la poplava. Obremenjeni s hu
dimi posledicami poplave ne 
smemo pozabiti na nadaljnji 
usklajeni razvoj Zgornje Savinj
ske doline in na posledice tako v 
funkcionalnem kot predvsem v

krajinsko ambientalnem smislu. 
Menim, da je  izgradnja obvoz
nice grob poseg v prostor.«

Zavod za varstvo naravne in 
kulturne dediščine iz Celja je  v 
svojem dopisu z dne 21. 11. 
1990, poslanem  Republiški 
upravi za ceste v Ljubljani, med 
ostalim navedel: »Ljubenska ob
voznica je  po svoji trasi in grad
beno arhitektonskem značaju 
agresiven poseg v sicer dobro 
členjen in v merilu uravnotežen 
prostor naselja Ljubno, ki ima 
kvalitete^ naselbinskega spome
nika, ... Če je  predlagana trasa iz 
vseh ostalih vidikov d o k a z a n a  

k o t  e d i n a  m o ž n a  i n  s p r e j e m l j i 

v a  v a r i a n t a ,  potem  kljub nave
denim pomislekom soglašamo z 
obvoznico.«

Predlagana krajša obvoznica 
n i  e d i n a  m o ž n a  o b v o z n i c a ,  iz
česar izhaja, da ne obstaja so
glasje pristojnega zavoda za var
stvo naravne in kulturne dediš
čine iz Celja, ki je  skladno z 
veljavnimi predpisi potrebno. 
M ožna je  veliko primernejša, si
cer daljša obvoznica, ki bi obšla 
celotno naselje Ljubno in ki jo  je  
predlagal dr. M arko Breznik v 
svojem pismu z dne 13 .1 .1991 
Republiškemu komiteju za var
stvo okolja in urejanje prostora 
v Ljubljani. Ta daljša obvoznica 
bi bistveno manj prizadela na
ravno okolje, ohranila bi vred
note, ki jih  je  zaščitila občina 
Mozirje z navedenim odlokom, 
ohranila bi enotnost naselja in 
omogočila njegov nadaljnji raz
voj v smeri proti Lučam; Vsi 
krajani pa bi bili rešeni težkega 
tovornega prometa. Obvoznica 
bo nedvomno potrebna še zlasti 
tedaj, ko bo na Pavličevem sed
lu odprt mednarodni mejni pre
hod z Avstrijo.

Turizem je  bil že pred drugo 
svetovno vojno razvit na Ljub
nem, na kar med ostalim kaže 
tudi trojezični prospekt (v slo
venščini, srbohrvaščini in ne
mščini) iz tistega časa, ki opisuje 
Ljubno in ponuja sobe za leto
viščarje v gostilni Aloj z Ju van, 
Franc Kolenc, Franc Serbela, 
Podpečan, Petek, Petrin, v trgo
vini pri Jakobu Semu in v Pen
zionu Majcenovič v Radmirju. 
Ljubno je  imelo pod cerkvijo sv. 
Elizabete urejeno naravno ko
pališče s kabinami in teraso za 
sončenje. Na trgu ob cerkvi je  
bil velik napis »Kopališče«, od 
koder so vodile stopnice (ki še 
obstoje obnovljene) do kopališ
ča. Vse to je  počasi izginilo po 
letu 1945.

Po letu 1945 je  še nekaj časa 
živel turizem na Ljubnem. V 
Krajevnem leksikonu Slovenije, 
tretja knjiga iz leta 1976, je  še 
navedeno, da ima turizem na 
Ljubnem tradicijo in da je  na 
razpolago 180 ležišč. Turistični

delavci so še bili aktivni ter so 
zgradili v »Vrbju« bazen, ki pa 
zaradi mrzle vode in brez čistil
ne naprave ni zaživel. Danes je  
zasut ter bi ga bilo možno še 
vedno usposobiti, saj je  danes 
problem ogrevanja in čiščenja 
vode z ozirom na napredek teh
nike hitro rešljiv.

Ljubno je  danes delno po
znano le še po Cvetni nedelji, po 
v Evropi edinstvenih »poticah« 
— butarah, kar ugotavlja tuja li
teratura, in po »Flosarskem ba
lu«, ki obuja stare običaje.

Vrbje, čeprav je  neurejeno, je  
edini predel Ljubnega, la je  na
menjen turizmu. Tukaj se v po
letnem času odvijajo vse prire
ditve. O b sobotah in nedeljah 
prihajajo družine na piknik. Ob 
sončnem vremenu so bili na je 
zu pod cerkvijo številni kopalci. 
To je  tudi edini prostor za ko
panje na Ljubnem (Ljubnica je  
že močno onesnažena). Pod je 
zom je  bila globoka voda in na
pravljena skakalnica. Predvide
na krajša obvoznica naj bi 
peljala prav preko Vrbja ter ta
ko uničila edinstveno lepo po
krajino in edini prostor, name
njen turizmu na Ljubnem. O b
voznica bi peljala po mostu, 
dolgem 80 ali celo 130 m in to  v 
višini 10 m  nad Savinjo. D o 
mostu bo od Ledenice dalje 
preko Kolovrata napravljen na
sip, ki bo na desnem bregu Sa
vinje visok že najmanj 5 m, na 
levem bregu pa še bistveno več. 
To bo očitno gigantski tujek v 
naravnem okolju, ki si ga kraja
ni zaenkrat še ne predstavljajo. 
Če bi krajane res hoteli seznani
ti, kaj pomeni ta  obvoznica, bi 
morala biti napravljena maketa, 
saj se v načrte le redko kdo 
spozna. Pod takšnim mostom in 
v tako spremenjenem okolju ne 
bo več prostora za turizem.

Zaradi krajše obvoznice bo 
tudi potrebno v Vrbju posekati 
več okrog 20 m visokih smrek, 
ki so dajale senco klopem, na
menjenih turistom. V samem 
kraju pa bo potrebno podreti 2 
kozolca toplaija, ki sta med 
redkimi preostalimi spomeniki 
starega Ljubnega, odpadla pa 
bo tudi dovozna cesta v Vrbje 
mimo Janezovega mlina, ki je  
nujna pri organizaciji prireditev.

Nisem strokovnjak za vodo- 
gradbena dela, vendar bi opozo
ril, d a je  prostor na desnem bre
gu Savinje nasproti Vrbja, med 
Kolovratom in Krilezom po
plavno območje. V november- 
ski poplavi leta 1990 se je  Savi
nja razlila vse do ceste, ki pelje 
od Kolovrata proti Krilezom ter 
tako izgubila del svoje udarne 
moči. Ker ni bilo nobenih ovir, 
je  iz tega predela voda tudi hitro 
odtekla. Z napravo visokega na
sipa bo na tem predelu nastal

»žep«, kjer voda ne bo mogla 
odtekati. Ker bo istočasno z na
sipom tudi zožen pretok Savinje 
pod predvidenim mostom na 
krajši obvoznici, bo pri katas
trofalni poplavi Savinja pridobi
la na udarni moči ter bi verjetno 
nastala nevarnost za brežino na
selja, ki ni ustrezno utrjena, in to 
zlasti še pod cerkvijo sv. Eliza
bete. Nekaj podobnega se je  že 
zgodilo leta 1730, k o je  narasla 
Savinja izpodkopala brežino 
pod cerkvijo in odnesla del po
kopališča. Takrat je  bilo poko
pališče preseljeno na Rosule. 
Kako visoke so bile poplavne 
vode Savinje leta 1730, je  dobro 
vidno na kamnitem znamenju 
na Režalovem bregu ob Vrbju.

V članku je  tudi navedeno, da 
naj bi bil most na starem mestu 
namenjen le osebnim avtomobi
lom. Opozoril bi, da povsod, 
kjer je  zgrajena obvoznica, av
tobusi kljub temu vozijo v sre
dišče kraja, kar je  koristno za 
potnike, pa tudi več denarja 
ostane v samem kraju (trgovine, 
bifeji itd.). Naj še omenim, d a je  
v teku ureditev smučišč z Golt v 
smeri proti Rastkam. Tako bo 
postala pom em bnejša cesta 
Ljubno— Rastke, k ije  prav za
radi tega bila že pred časom del
no obnovljena kot široka asfal
tirana cesta. O b upoštevanju 
krajše obvoznice in da bo most 
na starem mestu namenjen le 
osebnim avtomobilom, se po
stavlja vprašanje, kako se bo 
odvijal avtobusni promet proti 
Rastkam, ki ga bo sčasoma ver
jetno potrebno uvesti zaradi 
možnosti zimskega turizma na 
Ljubnem. Ker bo  marsikateri 
Ljubenc v bodoče lahko živel le 
od turizma, ker od drugega ne 
bo mogel, čeprav se tega danes 
verjetno še ne zaveda, je  vse to 
pomembno. Oglejmo si podob
ne kraje in razmere v sosednjem 
alpskem svetu ter upoštevajmo 
naše gospodarske razmere.

Čeprav nekdo uporablja »do
mačijo« za počitniški objekt in 
mu m orda kakšen ureditveni 
predlog tudi osebno ni všeč, 
kljub temu lahko dobro želi kra
ju , do katerega nekaj čuti in da 
ga v razpravi opozarja na dej
stva, ki bi jih  bilo potrebno 
upoštevati.

K ončno pa še tole, g. dr. Za
gožen. Mislil sem, da pomeni 
dolgo čakani pluralizem tudi 
kulturni dialog z argumenti, 
brez diskvalifikacij, ki naj bi bile 
stvar preteklosti. Nujno je, da o 
strokovnih stvareh končno od
ločajo strokovnjaki ob upošte
vanju vseh argumentov za in 
proti in da se pri tem spoštujejo 
veljavni predpisi. Kam  pripelje 
»evforično« odločanje brez ar
gumentov, že dolgo občutimo.

PETER BREZNIK 
Ljubljana, Rimska c. 14



Duhovitosti v 
nekdanjih trgih

Pred prvo svetovno vojno je 
življenje v večjih središčih pote
kalo po nekem ustaljenem redu. 
Strankarske razprtije med Slo
venci so bile značilne za čase po 
prelomnici stoletja. Po štajerski 
deželi pa še narodnostnih zdrah ni 
manjkalo, saj so Nemci v tistem 
času imeli večji del gospodarske 
dejavnosti, vsaj industrijske, v 
svojih rokah. Tudi denarni zavodi 
v središčih so bili pod močnim 
vplivom njihove politike, kije bi
la seveda raznarodovalna.

V takih razmerah so v mestih 
in trgih iskali tako Nemci kot 
Slovenci svoje sredine, v katerih 
so se počutili domače. Gre za 
razna društva, nekatera izobraže
valna, druga spet telovadna in ne 
nazadnje so se močno uveljavila 
gasilska društva. Na deželi so bila 
ta slovenska, v mestih pa zvečine 
pod nemškim vplivom. Takšen 
politični vrvež pa je  marsikoga 
tudi utrujal. Zato so skupine, 
predvsem duhovitežev, ustanav
ljale razne klube, v katerih pa po
litika ni imela mesta.

ta k o  so v Mozirju že leta 1909 
ustanovili Klub lenih, že ime sa
mo pove, da je šlo za duhovitost 
svoje vrste. Kot znak kluba so si 
omislili sodček piva. V Gornjem 
gradu, kjer je  bilo pred prvo sve
tovno vojno razmerma dosti urad- 
ništva, saj je  tam delovala sodnija, 
davkarija, po drugi strani pa je  
tudi škofijska uprava imela ured
ništvo, največ iz gozdarske stroke. 
Seveda so med uradniki takratne 
avstrijske oblasti bili številni Ne
mci ali bolje nemčurji. Zato se ni 
čuditi, da se je  v Gornjem gradu 
pojavil Slovenski samski klub, ki 
je  imel za svoj znak velik ključ, 
kot je  videti na sliki.

Takšnih skupin veseljakov in 
duhovitežev ne gre jemati kot 
neko organizirano društvo, pač 
pa je  treba njih dejavnost smatrati 
kot neke vrste »uporniško« in na- 
pram tedanjemu malomeščanstvu 
»napredno«. Znano je, da so po
dobne skupine delovale tudi v 
Solčavi in še kje.

A. VIDEČNIK

V današnjem času sije 
I  težko predstavljati raz

mere, v katerih so naši 
predniki živeli tja do prve 
svetovne vojne. Ni bilo 
potrebne povezave z vasi 
v večja središča, malo je  
bil razširjen tisk, sosedje 
so se obiskovali zaradi 
stalnega dela na kmeti
jah le ob posebnih prili
kah, glavna srečevanja 
so bila vsako nedejo in ob 
praznikih pred cerkvijo, 
kjer so možje radi izme
njali novice in seveda 
razna gospodarska vpra
šanja.

V takih okoliščinah je  
povsem razumljivo, da so 
prebivalci, predvsem hri
bovskih vasi, radi priha
jali na svatbe, razna žeg- 
nanja in druge prireditve, 
kjer so se tudi malo pove
selili Vse pa je  družila 
slovenska pesem. In, naši 
ljudje so bili od nekdaj 
dobri pevci, pa tudi na
rodno zavedni!

Kaj vse so prepevali je  
danes težko ugotavljati 
ker je  veliko premalo te
ga zapisanega. Vemo pa, 
da so gojili narodno pe
sem in ko je  med nje pri
hajala slovenska knjiga, 
so se predvsem ravnali po 
Drobtinicah in mohorskih

knjigah, ki so tudi skrbe- |  
le za širjenje slovenske i  
pevske omike. Prav Mo
horjeva družba je  bila, ki |  
je  prva založila in razširi
la slovenske pesmarice.

Na Koroškem, kjer je  
bila resnična zibelka na
šega ljudskega izročila, 
je  pridno zbiral narodno 
blago, tudi pesmi, okoli 
sredine prejšnjega stolet
ja  Matija Majar-ZilskL 
Tam je  živel tudi ljudski 
pevec Franc Leder-Lesič- 
jak, k i je  prepeval na
rodne pesmi, tudi najsta
rejše. Tako so ljudje mar
sikdaj prisluhnili njemu 
in nato prepevali pesmi v 
svojih sredinah.

V Šmihelu pri Šumeč- 
niku so radi prepevali in 
bili so nekako središče 
pevske in glasbene de
javnosti tistih časov. Zna
no je, da je  stari Šumeč- 
nik redno pošiljal neko
ga, ki je  bil znan po 
dobrem posluhu, tja na 
Koroško, da je  prisluhnil 
petju Lesičjaka, nato pa 
so naučene pesmi posre
dovali krogu pevcev v 
Šmihelu. Prav začudeni 
smo lahko nad veliko že
ljo naših ljudi po ljudski 
omiki

A. VIDEČNIK

Ignac Orožen o Okonini
Z a  c e r k v i j o  v  R a d e g u n d i  

p r i h a j a t a  n a  v r s t o  d v e  p o 

d r u ž n i č n i  c e r k v i  r a d m i r s k e  

c e r k v e  s v .  F r a n č i š k a  n a  S t r a 

ž a h ,  m  s i c e r  n a j p r e j  o k o n i n -  

s k a  i n  p o t e m  c e r k e v  s v .  M i 

h a e l a  v  R a d m i r j u ,  t a k o  k o t  j u  

j e  v  n e m š k i  k n j i g i  D a s  D e k a 

n a t  O b e r b u r g  ( D e k a n i j a  G o r 

n j i  G r a d )  l e t a  1 8 7 7  o p i s a l  I g 

n a c  O r o ž e n .

Ekspozitura sv. Jakoba v 
Okonini. Tudi ta podružnična 
cerkev, k ije  do približno leta 
1787 spadala v župnijo Reči
ca, je  bila im enovana že v gor
njegrajskem opatijskem urbar
ju  iz leta 1426, in sicer na 
strani 33, kjer piše: »Zum  
W eyngarten. W bokow ynye  
Jantschecz servit marcam 1 /2  
graecensem, pullum 1 ecClesie 
s. Jacobi.« (1)

Več izvem o o  tej cerkvi iz 
vizitacijskih zapisnikov iz let 
1631 in 1690. V njih piše:

»Cerkev sv. Jakoba v O ko
nini (2). Ima tri oltarje: prvega 
sv. Jakoba v prezbiteriju, dru
gega na ženski strani sv. Križa, 
tretjega na moški strani sv. A n
tona. En oltar je  pred vrati. 
Poveča naj se prezbiterij in 
povečajo okna, oltarji pa naj 
bodo primerne velikosti. Oltar 
pred vrati naj se uniči. Ima dva 
vinograda, 23 krav in 4 ovce.«

Leta 1690 je  bilo zapisano:

»Cerkev sv. Jakoba Apostola 
im a en vinograd in dajatve ne
kaj ovc in njiv. (...)«

Sedanja cerkev v Okonini 
ima tri kupole: enonad prezbi
terijem in po eno nad obema 
stranskima kapelama sv. Ja
neza Nepomuka na severni 
strani in sv. Ignacija Lojolske- 
ga na južni strani. Kapela sv. 
Ignacija je  bila zgrajena leta 
1722, kapela sv. Janeza leta 
1724 in prezbiterij s kupolo le
ta 1730.

Najbrž je  bila vsaj kapela sv. 
Ignacija zgrajena s posebnim  
prizadevanjem župnika Jurija 
Schwollerja, Li je  bil v letih 
1719— 1720 pomočnik na Re
čici, saj je  bil, kot pripoveduje
jo , utemeljitelj in pospeševalec 
romanj k tej kapeli. Vsekakor 
je moral biti obisk te cerkve ze
lo  velik, ker je  bil tudi tu (tako 
kot pri sv. Frančišku Ksaveri- 
ju) postavljen lastni dušni upra
vitelj. Za prvega dušnega pa- 
stirja tukaj je  bil imenovan 
ravnokar navedeni duhovnik 
Jurij Schwoller, za drugega pa 
duhovnik Marko Volovšek.

Ta duhovnik Volovšek je  tu 
ustanovil beneficij (3) sv. Ig
nacija s kapitalom 3750 gol- 
dinaijev, vsakokratnega bene- 
ficiata pa je  obvezal, da naj 
bosta v cerkvi v Okonini vsak 
teden brani zanj dve sveti maši

in vsako leto na dan njegove 
smrti eno.

Ta ustanova je  stopila v živ
ljenje 6. decembra 1758. Tu
kajšnji beneficij je  ustanovit
veni kapital 3750  goldinarjev, 
k ije  bil naložen pri pokrajini v 
Ljubljani, zaradi francoske za
sedbe Kranjske izgubil, potem  
k o je  Avstrija dobila Kranjsko 
nazaj, pa je  bil dan na razpola
go denar od obresti. Medtem  
pa je  bil tukajšnji beneficiat 
subvencioniran iz štajerskega 
verskega fonda.

1766, 1. marca, je  cerkev v 
Okonini od gospoščine v Žov- 
neku za 1000 goldinaijev v 
župniji Mozirje kupila žitno 
desetino.

(...)
1787, 19. decembra, je  ko

misar in župnik v Mozirju A n
ton Krobath poročal, da küra- 
cija v Okonini ni ravno po
trebna, bi pa imela velike do
hodke, saj bi bilo v njej kakih 
500 duš. V Okonini tudi že 
kakih 50 let obstaja beneficij.

Okonino je  potem 10. sep
tembra 1789 vlada določila za 
lokalijo, vendar pa je  bila po
tem spet razglašena za nepo
trebno, tako daje tu bila dovo
ljena le ekspozitura.

Leta 1791 je  posestnik Va
lentin Ampach položil 200

goldinarjev kot ustanovitveni 
kapital za 7 maš vsako leto.

O d posestev im a ta ekspozi
tura njivo z 864  kvadratnimi 
sežnji, dva travnika, velika 
skupaj 1385 kvadratnih sež- 
njev, vinograd z 806 kvadrat
nimi sežnji, vrt z 32 kvadrat
nimi sežnji, pašnik z 283  
kvadratnimi sežnji in gozd s 7 
orali in 362 kvadratnimi sežnji
(4).

K temu spada še velika sta
novanjska hiša.

O P O M B E : (1) Nem ško  
Zum  Weyngarten bi pomenilo  
Pri vinogradu, Wbokowynye 
pa bi bilo V  bukovini Latinsko  
besedilo določa, da tam »Jan- 
čec da po l graške m arke in 1 
pišče cerkvi sr  Jakoba«. Gra
ška  m arka je  bila tedaj, v prvi 
polovici 15. stoletja denarna 
enota . —  (2) V  izvirniku: in 
O konina  —  (3) Beneficij je  
trajno ustanovljena cerkvena 
služba z  rednimi dohodki, be
neficiat pa  uživalec beneficija 
—  (4) En kvadratni seženj me
ri 3,60 kvadratnega metra in 
oral 57,55 a ra  —  Na dveh 
označenih mestih so izpuščeni 
odlomki, k i  govorijo o finanč
nih zadevah.

Prevod, uvod in opombe 
PETER W E ISS

Z leve: Alfonz Rihič, Karel Mikuš, Ciglnov Egi, Jernej Videnšek, Anton 
Ribič, Franc Presečnik-Prodnikov, Tugo Rakuš, k ije  bil še kapelnik 
gornjegrajske godbe na pihala. (Iz zbirke Janeza Mavriča)

Veterinarsko dežurstvo
22. 4. do 28. 4. Lešnik Marjan, dipl. vet., Ljubija, tel. 831-219
29. 4. do 5. 5. Zagožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 841-769 

6. 5. do 12. 5. Kralj Ciril, dipl. vet., Ljubno, tel. 841-410
13. 5. do 19. 5. Lešnik Maijan, dipl. vet., Ljubija, tel. 831-219 
20. 5. do 26. 5. Zagožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 841-769

Dežurna služba Elektro Celje 
za mesec maj 1991
Od 29. 4. do 5. 5. Marolt Marko, Mozirje, tel. 831-877 
Od 6. 5. do 12. 5. Tratnik Franc, Pusto polje, tel. 831-263 
Od 13. 5. do 19. 5. Nadvežnik Srečo, Nizka, tel. 831-706 
Od 20. 5. do 26. 5. Jeraj Franc, Prihova, tel. 831-910 
Od 27. 5. do 2. 6. Lever Peter, Paška vas, tel. 884-150 

V slučaju kakšnih sprememb pokličite Elektro Celje, tel. 25-841, kjer dobite 
vse potrebne informacije.

Kino »Dom« Mozirje v maju
2. VOJNA ROŽ — ameriški film 
4. 5. HENRIK V. — angleški film — zgod. drama 
9. VAMPIRKA IN SOSEDA — ameriški film — grozljivka- 

11. 12. BRATSKA KRI — ameriški film — akcijski r ’
16. SENATOR IN STRIPTIZETA — ameriški film — komedija 
18. 19. LJUBČEK PO NAROČILU — ameriški film — ljubezenski
23. ODPOREN PROTI STRELIVU — ameriški film — akcijski triler
25. 26. BOGOVI SO PADLI NA TEME II. DEL — ameriški film — 
komedija
30. AMERIŠKI KICKBOKSER — ameriški film — karate

Kino »Jelka« Nazarje v maju
1 VEČ POŽELENJA, ameriški film — erotski 
4 — 5 DOBRO JUTRO VIETMAN, ameriški — triler 
8 PEKEL V ŠOLI, ameriški — akcijski 

11 — 12 GORILE V MEGLI, ameriški — spektakel 
15 SMRTONOSNI STREL, ameriški — kriminalka 
18 — 19 STRELJAJ, DA UBIJEŠ, ameriški — akcijski 
22 LJUBEZEN Z DIHOM, francoski — erotski 
25 — 26 PRIJATELJSKA KRI, ameriški — akcijski 
29 MLADI AJNŠTAJN, avstralski — zabavna komedija

Kino Ljubno v maju
L — 2.V. SICIUANEC — ameriški film
4. — 5. V. POLICIJSKA AKADEMIJA IV. — ameriški film, komedija 

18. — 19. V. IZZIVALEC — italijanski film 
25. — 26. V. AKCIJA TERORIZEM

Nove knjige v knjižnici
I. STROKOVNA LITERATURA: Cvetlični koledar, Zalokar: Mavrična 

kača, Z Veneti v novi čas: odgovori, odmevi, obravnave, Veneto in Slovenija, 
Šeligo: Prehajanja, Peck: Ljubezen in duhovna rast, Stele: Popotni psalmi, Ku
naver: Pisanica rdeča, Kosič: Modrost ukročenih sanj, Batagelj&Golli: Tex. 
Povabilo v TEX, LATEX, BIBTEX, PICTEX, Spiler: AutoCad 11. Šija- 
k&Lončarek: Škola MS DOS-a, Poliščuk: Oracle, Župančič: Vodnik zdrave 
prehrane, Bohanec: Literarno omizje, Grum&Pleško: Vetrinjska tragedija, 
Sporočila iz onstranstva, Zbirka Sprehodi v naravo: Žita in poljščine, Alpske 
živali, Listavci, Sladkovodne ribe, Zdravilne rastline.

II. MLADINSKA LITERATURA: Kunaver: Ob bregovih Soče, Oxlade: 
Pogled skozi mikroskop, Spurgeon: Ekologija, Whalley: Metulji, Parker: Rib
niki in reke, Vegri: Kaj se zgodi, če kdo ne spi, Grafenauer: Mahajana, Blyton: 
15. del zbirke 5 prijateljev: Skrivni rov, Burroughs: Tarzan, kralj džungle, Za- 
marovski: Sinuhet, Izplesani copatki: pravljice, Bitenc: Leseni ptiček, Gutier
rez: Cocori, Škrinjar: Ulica prednikov, Slikanice: Asteix: okrog Galije z Asteri- 
xom, Prišel je lev, Povodnjak in makov škrat, Zaljubljeni zmaj, Kapljica, 
Prečudovite pesmi o dežju, Prečudovite pesmi o soncu, Prečudovite zimske 
pesmi.

ID. LEPOSLOVJE: Doctorow: Svetovna razstava, Coscarelli: Popolnost, 
Fritz-Kunc: Grand Fouette, Mauser: Ljudje pod bičem 1—4, Košir: Ženska 
pisma, Makarovič: Krizantema na klaviiju — pesniška zbirka, Kralj: Poslav
ljanja — pesniška zbirka, Holt: Italijanka, Holt: V Risovi senci.

Matična kronika za mesec marec 1991
ROJSTVA: Rojenih je bilo 6 deklic in 9 dečkov.
POROKE: Weisseisen Primož, star 22 let, iz Kranja in Bezjak Saška, stara 

* 21 let, iz Maribora.
SMRTI: Napotnik Jožef, star 72 let, iz Ljubnega ob Savinji 136; Ermenc 

Jožef, star 48 let, iz Primoža pri Ljubnem 26; Potočnik Frančišek, star 83 let, iz 
Juvanja 22; Vertot Jožefa, stara 87 let iz Florjana pri Gornjem gradu 20; But 
Ana, stara 57 let, iz Mozirja, Zaškerčeva ul. 24; Žerjav Alojzija, stara 65 let, iz 
Mozirja, Ul. Slandrove brigade 5; Krivec Neža, stara 88 let, iz Solčave 15; Do
brovc Jožefa, stara 83 let iz Nazarij 189; Cigala Tatjana,stara 26 let, iz Solčave

SSS3N0VICE
»Savinjske novice« izhajajo mesečno—Izdaja SZ občine Mozir
je  — Glavni in odgovorni urednik Janez Plesnik — Tajnica ured
nika Mija Pavlin—Fotografska priprava Ciril Sem — Tehnični 
urednik Niko Kupec — Telefon (063) 831-850 — Žiro račun pri 
SDK ekspozitura Mozirje številka: 52810-678-54000 — Savinj
ske novice, glasilo SO Mozirje — Rokopise, objave in oglase za 
vsako številko sprejemamo do 10. v mesecu — Stavek, filmi in 
prelom Grafika Novo mesto — Tisk na rotaciji Ljudske pravice v 
Ljubljani — Po mnenju IS SRS, Sekretariata za informacije (št 
4211/72 z dne 9. maja 1973) je  časopis oproščen davka na pro
met proizvodov.


